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 Trendi 
a hal
fogyasztás 
Valamennyi európai 
keresztény országban 
hagyomány, hogy ka-
rácsonykor hal kerül 
az asztalra. Nálunk 
az ünnepi sláger még 
mindig a tradicionális 
halászlé.
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Hűség  
napi futás 
Futóversennyel és tú-
rázással is emléke-
zett Sopron az 1921-
es népszavazásra. 
A városi sportfelügye-
let december 17-én 
rendezte meg a sport-
eseményt, amelyen 
150-en vettek részt.

9

Hűség nap 
– Nekünk, soproniak-
nak az a célunk, hogy 
megőrizzük bizton-
ságunkat, az életünk 
megszokott kerete-
it. Biztonság nélkül 
ugyanis a családok 
boldogulása és Sop-
ron fejlődése is elkép-
zelhetetlen – mondta 
dr. Farkas Ciprián.

Kedves Olvasóink! 
Ismét egy nehéz esztendőt hagyunk magunk mögött, de mindannyiunkat 

reménnyel tölthet el, hogy türelemmel és összefogással lassanlassan túljutunk 
a válságos időszakon. Az infláció jelentősen csökkent, a reálbérek emelkednek, a 
nyugdíjak megőrzik vásárlóerejüket.  

Nekünk, soproniaknak is van miért örülnünk, mert nem tört meg a város 
lendülete, folytatódott a fejlesztése, és ez így lesz jövőre is. Életünkről a következő 
évben is tudósítunk a Soproni Témában, terveink szerint legközelebb 2024. 
január 17én jelenünk meg.

Munkatársaim nevében is kívánok minden olvasónknak áldott és szép 
karácsonyi ünnepnapokat, s egészségben és gyarapodásban eltöltött,  
következő esztendőt.

 Horváth Ferenc 
 főszerkesztő
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Karácsony-
kor minő-
ségi nedűk 

kerülnek az ünnepi asz-
talra, eleink is az ünne-
pekhez társították az 
alkohol fogyasztását. 
Ez is kiderül dr. Tóth 
Imrének, a Soproni Mú-
zeum igazgatójának az 
alkoholfogyasztással 
kapcsolatos kutatásá-
ból, amelyről hiánypót-
ló könyv írásába fogott. 

Az intézményvezető egye-
temi hallgatók kérésére tar-
tott előadást az alkoholizmus 
európai történetéről. Ahogy 
egy megszállott történészre 
jellemző, a kevésbé kutatott 
téma magával ragadta, be-
szélgetésünkben ennek az iz-
galmas témakörnek egy-egy 
szeletét érintettük.

– Karácsonykor az ünne-
pi étkezést napjainkban is 
szokás megkoronázni vala-
milyen nemes itókával. Va-
jon régmúltra nyúlik visz-
sza ez a szokás?

– Az alkohol fogyasztá-
sa az elmúlt évszázadokban 
vidéken, a paraszti társa-
dalmakban családi, egyhá-
zi ünnepekhez kötődött, így 
természetesen a karácsonyi 
időszakhoz is. Az ipari forra-
dalommal változott a helyzet. 
A városokba költöző vidékiek 
magukkal vitték az ünnepna-
pi közös lumpolás szokását, 
ám a fizetésnapokon az em-
berek bátrabban nyúltak az 
üveg után, nem csoda, ha a 
társaságban való berúgás rit-
musa már nem az ünnepek, 
hanem a bérfizetés ritmusát 
követte. 

– Ma már egyértelműen 
örömforrásként tekintünk 
az alkoholos italokra, min-

dig ekképpen gondolkod-
tak, akik fogyasztották?

– Érdekes, hogy régeb-
ben az ivás hozzátartozott 
a nincstelenek táplálkozási 
szokásaihoz, az egyhangú és 
kalóriaszegény étrend kiegé-
szítésére. A pálinkát gyakran 
maga a munkaadó utalta ki, 
hogy a munkások elviseljék a 
kemény munkakörülménye-
ket, amelyeket a hosszú mun-
kaidő, a hőség, a hideg, a ne-
héz fizikai munka, a por és a 
füst okozott. A 19. századtól a 
táplálékkiegészítő ivást egyre 
inkább felváltotta a „társasági 
ivás”, melynek célja az ismer-
kedés, összetartozás és a szo-
lidaritás kifejezése volt. 

– Mi, magyarok a sta-
tisztikák szerint élen já-

runk az alkohol fogyasztá-
sában. Miképpen alakult ez 
a régmúltban?

– A magyar nemzetkarak-
ter maszkulin vonásai között 
az alkoholfogyasztás és alko-
holtűrő-képesség nagyon elő-
kelő helyet foglalt el egykoron 
és foglal el a mai napig. A szer-
vezet alkoholtoleranciája pe-
dig ezzel összhangban a fér-
fiasság egyik karakteres jele 
volt. Aki nem bírta az italt, 
arra könnyen rásütötték egy-
koron, hogy „menyecskeszá-
jú” vagy „kákabélű”.

– Sikerült soproni vo-
natkozásra is bukkanni?

– Sopron egykori jeles pol-
gármestere, Lackner Kristóf 
ezen a téren is úttörő volt a ma-
ga korában. A mértékletességi 

egyesület alapszabályát ő al-
kotta meg annak apropóján, 
hogy 1619 augusztusában Es-
terházy Miklós későbbi nádor 
vendége volt ebédre a közeli 
Cinfalván. Az ebéd jól telt, de 
borozás közben szóba került 
a részegség, annak számta-
lan siralmas következményé-
vel. Esterházy addig nógatta a 
polgármestert, hogy az három 
napon belül kidolgozta egy jó-
zansági egyesület alapszabá-
lyát, melyet mintának szánt, 
hogy minél többen kövessék 
az önmérséklet észszerű sza-
bályát szerte az országban. 
A tudós polgármester nem an-
tialkoholista mozgalmat hir-
detett, de olyan elveket vallott, 
amelyek ma is iránymutatóak 
lehetnek a témában.

A táplálékkiegészítő ivást  váltotta fel a „társasági ivás”

Az ünnepnapok italai

– Lackner Kristóf alkotta meg a mértékletességi egyesület alapszabályát – mesélte dr. Tóth 
Imre, aki az alkoholfogyasztással kapcsolatos kutatásából ír könyvet.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

PLUZSIK TAMÁS

Átadták a nagycenki Széchenyi-kastély több mint 
3 milliárd forintból felújított épületegyüttesét 
és a hozzá kapcsolódó turisztikai fejlesztéseket, 
egyúttal csütörtökön újra megnyílt a megújult, a 
Széchényieket bemutató állandó kiállítás is.

December 14-én, a hűség nap-
ján adták át, három éven át 
tartó fejlesztés után, a nagy-
cenki Széchenyi-kastélyt. 

– A kastély renoválása ma-
gától értetődő nemzeti kö-
telesség volt – hangsúlyoz-
ta megnyitó beszédében Ágh 
Péter, az Építési és Közlekedé-
si Minisztérium állami beru-
házások társadalmi koordiná-
ciójáért felelős államtitkára.

– Bízom benne, hogy a 
most átadott múzeumkastély 
hamarosan nemzeti zarán-
dokhellyé is válik – fogalma-
zott Oláh Zsanett, az Eszter-
háza Kulturális, Kutató- és 

Fesztiválközpont Közhasznú 
Nonprofit Kft. ügyvezetője. 

Az ünnepélyes átadáson 
részt vett Barcza Attila, Sop-
ron és térsége országgyűlési 
képviselője, valamint a tér-
ség polgármestereivel együtt 
dr. Farkas Ciprián soproni 
polgármester is.

A rekonstrukciós munká-
latok során az Öregkastélyt, 
a Széchenyi-szárnyat, a Vi-
rágházat, a Pandúrházakat, 
valamint a kastélyparkot is 
rekonstruálták, valamint 
megújult a Széchenyi Istvánt 
mint államférfit és mint ma-
gánembert is bemutató tárlat. 

Nagycenk nemzeti 
zarándokhely lehet

Nemcsak a nagycenki Széchenyi-kastély épülete, de az abban 
lévő kiállítás is megújult.  FOTÓ: PLUZSIK TAMÁS 
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Valamennyi európai 
keresztény országban 
hagyomány, hogy ka-
rácsonykor hal kerül az 
asztalra. Még a magya-
rok is, akik nem tar-
toznak a halfogyasztó 
nemzetek közé, leg-
alább szenteste halász-
levet vagy más hal-
ételt esznek. 

Hogyan kapcsolódik a hal a 
karácsonyhoz? Ennek egyik 
magyarázata, hogy a keresz-
tények rendkívül szigorú ka-
rácsonyi böjtöt tartottak 
egészen december 24-én éj-
félig. Ezt VI. Pál pápa 1966-
ban enyhítette. Ezért mára 
a karácsonyi ünnepi vacsora 
is tartalmaz húst, ami több-
nyire hal. Ugyanakkor a hal-
motívum a feltámadt Krisz-
tusban való hitet is jelképezi 
és mindazokat, akik követik 
őt. A halevésnek népi gyö-
kerei is vannak: a halpik-
kelyek bőséget ígérnek a 
ház népének a következő 
esztendőre. 

– Az éves forgalmunk 
negyven százaléka a kará-
csony előtti időszakra tehető 
– mesélte Kun Attila, az egyik 
soproni halbisztró tulajdono-

sa. – Nyolc évvel ezelőtt éppen 
december 1-jén indítottuk a fe-
leségemmel a vállalkozásun-
kat. A termékeink nyolc-
van százaléka édesvízi 
hal, melyet kizárólag he-
lyi termelőktől szerzünk 
be, akik az ivadéktól a kész 
halig zöldenergiát használ-
nak a halneveléshez. Az öko-
lógiai lábnyom csökkentésére 
törekszünk azzal is, hogy 100 
kilométernél messzebb nem 
utazunk az áruért. Szálka-
mentes termékeket állítunk 

elő termálvízzel, így gyerekek 
és idősek is fogyaszthatják a 
halételeinket.

Az ünnepi sláger még min-
dig a tradicionális halászlé, 
ami többnyire pontyból ké-
szül. Év közben is népszerű 
az ízében semleges, rugal-
mas, szaftos húsú afrikai 
harcsa, a tengeri halak kö-
zül pedig a lazac, a tőkehal 
és a tonhal.

– Három éve, 2020 októbe-
rében debütált és karácsony-
kor fejeződik be a halfogyasz-

tás népszerűsítésére irányuló 
HalPéntek elnevezésű orszá-
gos kampány, melynek kö-
szönhetően évi tizennyolc 
százalékkal nőtt és közel hét 
kilogrammra emelkedett Ma-
gyarországon az egy főre jutó 
évi halfogyasztás – folytatta a 
családi vállalkozás tulajdono-
sa. – Ma már szerencsére  
elmondhatjuk, hogy itthon 
is trendi halat enni. Kony-
hánkban korunk legkedvel-
tebb ételei közül válogathat-
nak a vendégek.

Az ünnepi sláger  még mindig a tradicionális halászlé

Trendi a halfogyasztás

18 százalékkal nőtt országunkban az egy főre jutó, évi halfogyasztás – ezt tapasztalják a  soproni 
halbisztró tulajdonosai is. A legforgalmasabb időszak továbbra is a karácsony. 

Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Va-
jon kiről nevezték el a 
Károly-magaslati utat? 
És ki volt István bíró? 
Sorozatunkban neve-
zetes soproni utcákon 
kalandozunk.

A Vak Bottyán utca a város 
kurucdombi részén találha-
tó, a Bercsényi Miklós utcát 
köti össze a Thököly térrel, az 
egykori Schönherr malom irá-
nyába tartva. Az 1920-as évek-
ben épültek első házai, 1927 
óta viseli jelenlegi nevét. 

A közterület az egykori 
Schlagbruckäcker dűlőrész 
mentén helyezkedik el. A vá-
rostól délkeletre eső dombos 
részt korábban Lénárt-domb-
nak vagy Lénárt-hegynek ne-
vezték. A 15. század közepén 
készült Lénárt-kereszt ere-
detileg a Kis-Pócsi kapu kö-
zelében állt. 1705–1706-ban 
Vak Bottyán katonáival in-
nen lőtte ágyúval a várost; et-
től kezdve honosodott meg a 
Kurucdomb elnevezés. A Lé-
nárt-kereszt 1885-ben került 
a mai Kurucdomb sor és Kle-
belsberg Kunó tér közti terü-
letre. 1933 óta mai helyén, a 
Bécsi utcában áll.

Az első szélmalmot a Ku-
rucdombon Salzmann Károly 
építette 1841 és 1845 között. 
Miután eladósodott, a malom 
épülete a város tulajdonába 

került és 1876-tól 1918-ig ka-
szárnyaként működött, ké-
sőbb szükséglakásokat alakí-
tottak ki benne. A lakásokon 
kívül óvoda működik jelenleg 
az épületben, de 1989–2012 kö-
zött itt kapott helyet a kuruc-
dombi fiókkönyvtár is.

A Halász Miklós sporttele-
pet 1978-ban adták át, és 2015-
ben újult meg.

A Vak Bottyán utcától nem 
messze volt az egyik városi 
mészégető, és kicsit távolabb 
az 1930-as években kőbánya 
is működött. Az utcától délre 
helyezkedett el a soproni orso-
lyita apácák kertje. Az Apáca-
kertet féltve őrizték, ugyanis 
itt termesztettek zöldséget és 
gyümölcsöt, valamint a leány-
nevelő intézet növendékeinek 

is tartottak itt foglalkozáso-
kat. A kerttel szembeni tel-
kek alatt pincék is voltak, 
amelyeket a második világ-
háborúban légoltalmi pincé-
nek használtak. A szerzetes-
rendek feloszlatása után az 
egykori Dózsa tsz dolgozói 
kaptak itt földterületeket. Az 
Apácakert a 2000-es évektől 
fokozatosan beépült, helyén 
már kulturált lakóövezet van. 

Szintén az orsolyita apácák ál-
lították 1930 körül a Vak Boty-
tyán – Bercsényi Miklós utca 
sarkán álló keresztet.

A környéken élők közül 
sokan foglalkoztak borter-
meléssel, illetve szőlő- és 
gyümölcstermesztéssel. 

A Vak Bottyán utca történe-
tét ifjabb Nemes András, a Sop-
roni Múzeum munkatársa me-
sélte el.

Sopronban járunk:  A Vak Bottyán utca 1927 óta viseli a nevét 

A hadvezérről elnevezett utca

VAK BOTTYÁN (BOTTYÁN JÁNOS),  a Rákóczi-szabadságharc 
tehetséges hadvezére 1642 körül született Esztergomban. Kez-
detben császári oldalon harcolt. Részt vett Esztergom, majd Bu-
da visszafoglalásában. 1704-től a magyar szabadságharcos sereg 
(kurucok) oldalán küzdött. 1705 decemberében kiszorította a Du-
nántúlról a császári sereget, és Sopront is megostromolta, de el-
foglalni nem tudta. 1706-tól a Dunántúl kormányzója, majd a bá-
nyavárosok katonai parancsnoka. 1709-ben halt meg.

A Vak Bottyán utca a Bercsényi Miklós utcát köti össze a Thököly térrel.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

SÜMEGI TERÉZ:  Otthon le-
szünk, családi körben. A fér-
jemmel már nem járunk el bu-
lizni, jobban élvezzük most 
már a nyugalmat, mint a han-
gos ünneplést. Több kis uno-
kánk is van, szeretnénk velük 
együtt köszönteni az új évet.

FARKASNÉ RENNER GE-
RALDINE:  A hagyományokat 
őrizve idén is összejövünk 5 
barátommal, és egy házibuli 
keretében megünnepeljük az 
új év kezdetét. 35 éve így csi-
náljuk, azt hiszem, ez a követ-
kező években sem változik.

MOLNÁR GÁBOR:  A csalá-
dommal együtt lépünk át az 
új évbe. Régen sokszor szer-
veztem partikat, legtöbbször 
én fogadtam a vendégeimet 
étellel és itallal. Mostanra vi-
szont úgy érzem, hogy kinőt-
tem már a bulizásból.

DR. FRANG GIZELLA:  Nagy 
baráti összejövetelt terve-
zünk, összesen 12-en leszünk. 
Régi hagyomány már ez ná-
lunk, évek óta így köszöntjük 
az új évet. Mióta a gyerekeink 
felnőttek, azóta járunk össze 
ezzel a társasággal.

Hol tölti a szilvesztert?

Bartha Benedek, a Hunyadi-iskola nyolcadikas diákja gyújtotta 
meg az adventi koszorún a harmadik, rózsaszín gyertyát. – Ad-
vent az az időszak, amikor úgy érezzük, minden kicsit jobb. 
A remény életben tartására hívja fel a figyelmet – mondta a 
rendezvényen Pongráczné Várnai Mária önkormányzati képvi-
selő. Dr. Bartha Zsolt református lelkipásztor szintén a remény 
jelentőségéről beszélt, illetve arról, hogy a remény megszüle-
téséhez szükséges a hála, és az, hogy megtaláljuk Istent a szí-
vünkben. A rendezvényen közreműködött a Soproni Református 
Egyházközség Gárdonyi Zoltán kórusa, vezényelt Kuzsner Péter.
FOTÓ: FILEP ISTVÁN
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Fóliás vasúti kocsik a GYSEV-nél
Új technológiát alkalmaz a GYSEV Zrt. a járművek külső meg-
újítására – festés helyett fólia és speciális kerámiabevonat 
kerül a vasúti kocsikra. Ez egyszerűbb, tartósabb, költségha-
tékonyabb, emellett környezetkímélőbb eljárás. Az első zöld-
sárga színvilágot tükröző, korábbi GYSEV-es InterCity-kocsi el-
készült, ezt a tervek szerint több jármű is követi. A prototípus 
december 16-án, szombaton indult első útjára. 

Készülnek a parkolók
– Hamarosan elkészül az új parkoló a GYIK-nál és az Anger ré-
ti sportpályánál is – osztotta meg közösségi oldalán dr. Farkas 
Ciprián polgármester. Mindkét parkoló esetében díjmentes 
lesz a használat első 2 órája. 

RÖVIDEN
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A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

MUNKATÁRSUNKTÓL

Eperjes Károly Kossuth- és Jászai Mari-díjas szín-
művész vette át a hűség napi ünnepségen Sopron 
legrangosabb elismerését, a díszpolgári címet. 

Sokszínű, emlékezetes ala-
kításokat hozó színház- és 
filmművészeti munkájával, 
a művészetoktatásban és a 
művészetirányításban meg-
valósuló tevékenységével, va-
lamint szülőföldjéhez és Sop-
ron városához egész életén 
át tartó hűséges ragaszko-
dásával, a város művészeti 
életében betöltött értékte-
remtő szerepével érdemelte 
ki Eperjes Károly a díszpolgá-
ri címet.

A Sopronhoz közeli Hegy-
kőn született. 1972-ben vég-
zett a Soproni Széchenyi Ist-
ván Gimnáziumban. Színészi 

pályáját Major Tamás és Szé-
kely Gábor tanítványaként 
kezdte 1976-ban a Színház- 
és Filmművészeti Főiskolán, 
a mestereitől kapott útrava-
ló egész pályafutását nagy-
mértékben meghatározta. 
Hivatásának gyakorlását a 
kaposvári Csiky Gergely Szín-
házban kezdte, majd a buda-
pesti Nemzeti Színház, ké-
sőbb a Katona József Színház 
tagja lett.

A nyolcvanas években kez-
dődött filmszínészi karrierjé-
nek felívelése. Fontos szere-
peket kapott Szabó István 
filmjeiben – Redl ezredes, 

Hanussen, Az ajtó –, majd 
pályája Bereményi Géza 
alkotásaiban teljesedett 
ki: Tanítványok, Eldorádó, 
A Hídember. Szinte minden 
filmzsánerben otthonosan 
mozogva nyújtott emlékeze-
tes alakításokat Tímár Péter 
szatirikus mozijaiban – Csapd 
le csacsi! és 6:3 –, mint ahogy 
remek figurát formált fősze-
replőként a Hippolyt 1999-es 
új feldolgozásában is. Ugyan-
csak maradandó értékek fil-
mes pályájának azon szere-
pei, amelyekben a nyolcvanas, 
kilencvenes évek magyar va-
lóságának kisemberfiguráit 
formálta meg.

Jelentős szerepet vál-
lalt különböző színházak 
irányításában művészeti 
vezetőként, így a Soproni 
Petőfi Színházban is. Okta-
tói tevékenysége is említésre 

méltó: 2016-ban nevezték ki 
osztályvezető tanárnak a Ka-
posvári Egyetem Művésze-
ti Karán, tanítványai fontos 
szerepekhez jutottak a sop-
roni színház előadásaiban is.

A Soproni Petőfi Színház-
hoz és a soproni közönséghez 
ezer szál fűzi: emlékezetes 
alakítást nyújtott a Peer Gynt 
Gomböntőjeként és az Isten 
komédiása ősbemutató két 
szerepében, rendezte a Hip-
polyt és Chicago című előadá-
sokat. A film világában is több 
ponton kötődik a soproni mű-
vészekhez, alkotókhoz: sopro-
ni színészkollégákkal játszott 
együtt A napfényben fürdő 
kastély című tévéfilmben és 
a Téli virágzás című kisjáték-
filmben, filmrendezőként irá-
nyította színészkollégái mun-
káját saját filmjében, a Magyar 
Passióban.

Eperjes Károlyt  ezer szál fűzi a soproni közönséghez 

Értékteremtő művész

Eperjes Károly a szombati hűség napi ünnepségen vette át a Sopron díszpolgára kitüntető címet.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

EZ LESZ…  – programajánló

Hűségzászló a Széchenyi téren
A Hűségzászló felállításának gon-
dolata a soproni Társadalmi Egyesületek 
Szövetsége (TESz) kebelében vetődött fel 
1931-ben. „Legyen a lobogó neve: a hűség 
zászlója. Vagyis, hogy ez a zászló, mint a 
templomokban az örökmécses lángja, hir-
desse örökidőkre Sopron város közönségé-
nek a magyar hazához való hűségét. Éppen 
erre való tekintettel jobb, ha nem a hiva-
talos város, vagyis a törvényhatóság állít-
ja fel, hanem a nemzeti társadalmat jel-
képező TESz, szóval azok az egyesületek, 
amelyek a TESz kötelékében vannak. A vá-
ros csak a gondozását venné át a zászlórúd 
szoborszerű alapjának, és ugyancsak a vá-
ros gondoskodna a zászló kitűzéséről is. 
Nemzeti ünnepeinken, mint március tizen-
ötödike, Szent István napja, a népszavazás 
évfordulója a diákegyesületek magyar ru-
hás díszőrsége állana a zászlórúd körül, ki-
ket társaik minden órában felváltanának.” 
– olvasható a Soproni Hírlap 1931. március 
29-i számában. 

Társadalmi összefogást követően a Hű-
ségzászlót országos ünnepségen 1932. má-
jus 5-én avatták fel. Itt megjelent vitéz 
József Ferenc királyi herceg, az avatóbeszé-
det Sopronyi-Thurner Mihály polgármester 
mondta. A Hűségzászló talapzatát Mechle 

Béla (1887–1945) soproni kőfaragómester, 
az emlékmű talapzatán a felkelők relief-
jét dr. Molnár Gyula (1882–1962) ezredes, 
a soproni II. Rákóczi Ferenc Magyar Királyi 
Reáliskolai Nevelőintézet főigazgatója és 
tanára, a kiváló szobrászművész készítette. 
Seifert Géza soproni szobrászművész ter-
vei alapján Renner Gyula (1860–1945) réz- 
és ércműgyárosnak az Ikvahídon működő 
műhelyéből egy turulmadár készült a zász-
lórúd tetejére. 

„1944. március 14-én reggel a Széchenyi 
téren álló Hűségzászló mellett iskolába me-
nő fiatalok talicskával, seprűvel, lapáttal ta-
karítgató utcaseprőket láttak a zászló talap-
zata körül szorgoskodni. Súgva, majd már 
hangosan adták egymásnak a hírt: volks-
bundisták éjjel körülpiszkították a zász-
lót körülvevő földkúpot.” – írja visszaem-
lékezésében Lovas Gyula helytörténész. 
Tizenkét évvel később a Hűségzászló tu-
rulmadarát ennél is nagyobb gyalázat ér-
te: a zászlórúdról levágták és beolvasztot-
ták, helyére pedig egy vörös csillag került. 
1997-ben dr. Gömöri János Pro Urbe Sopron 
díjas régész szervezte meg, hogy a zászló-
rúdra ismét turul kerüljön, melyet Faragó 
János kőszobrász–restaurátor készített el. 
Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

LÁTTA MÁR?  – soproni épületek, szobrok, műemlékek

Baba–mama klub
December 21., csütörtök 10 óra, Liszt-központ

Rákász Gergely orgonakoncertje
December 21. 19 óra, Szent Margit-plébánia

Jean Anouilh: A pacsirta (Jeanne d’Arc) 
Deccember 21. 19 óra, Liszt-központ 
További előadás: december 22. 19 óra

A fény ünnepe – téli napforduló
December 22., péntek 16 óra, Tűztorony

Copy Con koncert
December 22. 19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

Adventi koncertek
December 23., szombat 16 óra, Kecske-templom

Előkarácsonyi Dé:Nash koncert
December 23. 19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

ADVENTI TÁRLAT – 
KÍSÉRŐPROGRAMOK 

Karácsonyi tárlatvezetés
December 26., kedd 16 óra, Munkácsy terem

Színes mesedélután gyermekeknek
December 27., szerda 16 óra, Munkácsy terem

Retró diafilmek festői 
környezetben
December 28., csütörtök 10 óra, Munkácsy terem

Mesterek Táncai, avagy a Táncok 
Mesterei – zenés óévbúcsúztató
December 28. 16 óra, Munkácsy terem

Ray Cooney: Funny Money
December 27., szerda 19 óra, Liszt-központ 
Rossz pénz nem vész el – a Bánfalvy Stúdió előadása

Mini Krúbi turné
December 27. 20 óra, Hangár Music Garden

Elvis Presley emlékkoncert
December 27. 21 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

Hauszner Sándor kiállítása
December 28., csütörtök 16 óra, Liszt-központ
Rendkívüli tárlatvezetés a fotóművésszel

William Shakespeare: Rómeó és Júlia
December 28. 19 óra, Soproni Petőfi Színház

István, a király – 40. jubileumi koncert
December 28. 20 óra, Novomatic-aréna

BRAINS koncert – 100% drum and bass
December 28. 21 óra, Music Hangár Garden

Diótörő dióhéjban – mesebalett
December 29., péntek 9.30 és 10.45, Liszt-központ

Petőfi Band koncert
December 29. 19 óra, Petőfi Sándor Színház

Zaporozsec koncert
December 29. 19 óra, Búgócsiga Akusztik Garden

Free After Pink & Steamy & Buda
December 30., szombat 19 óra, Búgócsiga 
Akusztik Garden

Hello 2024! 
December 31., vasárnap 10 óra, Central Palace Sopron

Szilveszteri gála
December 31. 15 óra, Soproni Petőfi Színház

XXXVII. Szilveszteri Koncert
December 31. 16 óra, Novomatic-aréna
Sopron Város Fúvószenekarának évzáró koncertje

Soproni szilveszter – Republic 
December 31. 22 óra, Várkerület

Neontechno Uniform Party  
– Új évi hacacáré
December 31. 23 óra, Hangár Music Garden 

A Soproni Liszt Ferenc Szimfonikus 
Zenekar újévi koncertje
Január 1., hétfő 18 óra, Liszt-központ
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– Nekünk, soproniaknak az a célunk, hogy meg-
őrizzük biztonságunkat, az életünk megszokott 
kereteit. Biztonság nélkül ugyanis a családok 
boldogulása és Sopron fejlődése is elképzelhe-
tetlen – mondta dr. Farkas Ciprián polgármester a 
hűség napi díjátadó ünnepségen. 
Sopron az elmúlt hétvégén 
emlékezett meg az 1921-es 
népszavazásról. A város és a 
népszavazásban érintett te-
lepülések vezetői, képviselői 
december 14-én fejet hajtot-
tak Sopronyi-Thurner Mihály 
szobránál és sírjánál, megko-
szorúzták a Hűségkaput, va-
lamint a centenáriumi em-
léktáblát. December 16-án a 
díjátadó ünnepséget követő-
en adták át a kormány aján-
dékaként a Hűségparkot. (Er-
ről szóló írásunkat a 6. oldalon 
olvashatják.)

Sopron elismeréseinek át-
adására december 16-án ezút-
tal a városháza dísztermében 
került sor. A rendezvényen 
részt vett Barcza Attila, Sop-
ron és térsége országgyűlé-
si képviselője, dr. Simon Ist-
ván és dr. Csiszár Szabolcs 
alpolgármester is. A kitünte-
tetteket és a meghívott ven-
dégeket dr. Farkas Ciprián 
polgármester köszöntötte, aki 
ünnepi beszédében emlékez-
tetett, 1921 decemberében ar-
ról kellett döntenie városunk-
nak, „hogy hűséges marad-e 
ahhoz a hazához, amelynek 
közel ezer éven át volt kapuja 
és egyben legszebb bástyája”. 
Kiemelte, a soproniak döntése 

szilárd volt, olyan, mint azok 
a római alapok, amelyekből 
kinőtt városunk, amelyben 
kiváló hazafiak nevelkedtek 
Lackner Kristóftól Széchenyi 
Istvánig, és számos művész, 
tudós, orvos, pedagógus és 
sportoló, akik-
re büszkék le-
hetünk. Sopron 
napjainkban is 
őrzi azt a szelle-
miséget, amely 
miatt kiérde-
meltük a leg-
hűségesebb vá-
ros címet.

– Az 1921-es 
népszavazás si-
kere és maga 
Sopron az élő 
példája annak, hogy a szuve-
renitásunkért nemcsak nem-
zeti szinten, hanem városról 
városra kell megküzdenünk 
– folytatta a polgármester, 
összekötve a múlt és a jelen 
történéseit.

A kitüntetettekről szólva 
hangsúlyozta, nagyszerű em-
berek, „akik hozzájárulnak 
ahhoz, hogy Sopron tovább-
ra is egy olyan város marad-
jon, ahol erős és összetartó 
közösség működik, ahol jó él-
ni, dolgozni, alkotni, családot 

alapítani és gyermeket ne-
velni”. A polgármester ünne-
pi gondolatainak elhangzása 
után az országgyűlési képvi-
selő, valamint a városvezetők 
adták át az elismeréseket. El-
sőként a Sopronért Emlékér-
meket, végül pedig a díszpol-
gár címet. 

KITÜNTETETTEK
2023-ban a Sopron díszpol-
gára címet Eperjes Károly, 
Kossuth- és Jászai-díjas szín-
művész, rendező, a Soproni 
Petőfi Színház művészeti ta-
nácsadója kapta. Pro Urbe díj-

ban dr. Gömöri 
János régész, a 
Scarbantia Tár-
saság elnöke, 
I f j .  Fla ndor f-
fer Ignác-díjban 
Cson ka Lász-
ló, a Csonka és 
Fiai Kft. és a 
Trend glas Je-
na GmbH ügy-
vezetője, Civi-
tas Fidelissima 
d íjba n K rá l ik 

Tibor, a Soproni Szakképzé-
si Centrum kancellárja, vala-
mint a Zettl–Langer Gyűjte-
ményi Alapítvány részesült. 
Dr. Pintér Katalin, a Sopro-
ni Gyógyközpont Központi 
Laboratóriumának klinikai 
mikrobiológus adjunktusa, 
tanácsosa kapta a Dr. Király 
Jenő-díjat. Posztumusz Dr. 
Király Jenő-díjat szavaztak 
meg a néhai dr. Horváth Zol-
tán csecsemő- és gyermekor-
vos, infektológus, a Lyme-kór 
szakértője részére.

A Humanitas díjat dr. Éger 
István mentőorvos, az Együtt 
az Életért, Sopronért Men-
tő Alapítvány titkára kapta, 
a Wälder József-díjat pedig 
Baranyai Gábor kőfaragó, kő-
szobrász vette át. Sopron Ki-
váló Pedagógusa Tomopulu 
Andromáhi, a Soproni Német 
Nemzetiségi Általános Isko-
la tanára és Tscheki Katalin, 
a Tóth Antal Egységes Gyógy-
pedagógiai Intézmény igaz-
gatója lett. A Sopron Kultúrá-
jáért díjat T. Horváth József 
zeneszerző, előadó, a Sopron 
Sportjáért díjat Szittner Lajos 
testnevelő, edző vette át. Sop-
ron Ifjú Tehetsége Fajkusz Be-
nedek Lukács lett, a Sopron 
Szolgálatáért díjat pedig Fü-
löp István Andrásnak, a Sop-
ronkőhidai Fegyház és Bör-
tön parancsnokának adták át 
a város vezetői.

Sopronért Emlékéremben 
részesült dr. Bakai Judit osz-
tályvezető főorvos, Both Ba-
lázs költő, Csányi László gép-
járműoktató, Csoltói József, a 
Testvériség Néptáncegyüttes 
vezetője, Hirschler Vilmos 
üvegesmester, Kiss Lajos, a 
Lions Club Sopron Közhasznú 
Egyesület alapító tagja, Mar-
ton Tamás, a Soproni Atléti-
kai Club elnöke, Martos Virág 
múzeumpedagógus, Shmil-
liár Tamás építész, Szemző 
Gábor, az SKC egykori elnö-
ke, Taschner Tamás pedagó-
gus–idegenvezető, valamint 
a Hermesi Hegylakók Gaszt-
ronómiai Hagyományőrző és 
Kulturális Egyesület és a Scar-
bantia Társaság.

A 2023-as soproni kitüntetettek a városháza dísztermében a múlt szombati ünnepség után.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

– Az 1921-es népszavazás sikere és maga Sopron az élő példája annak, hogy a szuverenitásunkért nemcsak nemzeti szinten, 
hanem városról városra kell megküzdenünk – hangsúlyozta dr. Farkas Ciprián polgármester. 

JEGYZET

Köszönjük!
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

A Soproni Téma az első számától kezdve vállal-
ta a soproniak szolgálatát, a jó ügyek ismerte-
tését, érdekes emberek és családok bemutatá-
sát, a fiatal tehetségek népszerűsítését, nyomon 
követve a város fejlődését és azokat az esemé-
nyeket, amelyek fontosak lehetnek életünkben.

Kö v e t k e z e t e s e n 
tartózkodtunk és tar-
tózkodunk a direkt 
pártpolitikától. En-
nek megfelelően ala-
kítottuk ki a lap szer-
kezetét is. Talán nem 
túlzás állítani, hogy a 
Soproni Téma a sop-
roni emberek életének 
a részévé vált. Ezt 
igazolják a visszajel-
zések és a reklamáci-
ók is, ha például vala-
hol nem kapják meg 

az újságot. Szerkesztőségünk ugyanis köteles-
ségének tekinti a jó ügyek és jó emberek megis-
mertetését a nyilvánossággal az élet bármelyik 
területéről. Felületet biztosítunk mindenkinek 
és minden olyan történésnek, akire és amire 
büszke lehet a város közössége. Mindannyiunk 
szerencséjére az elmúlt évtizedben volt is mi-
ről tudósítanunk, hiszen mindenki szeme láttá-
ra dinamikus fejlődik Sopron, lendületben van a 
város. Azoknak, akiknek nem tetszik, hogy épül 
és szépül Sopron, azoknak persze nem tetszik a 
város életét tükröző újság sem. Nyilván fruszt-
ráltak, hiszen amíg ilyen sikeres a városveze-
tés, addig esély sincs a hatalomváltásra.

E kis kitérő után térjünk vissza az újságra! 
Szerkesztőségünk a jövőben sem változtat filo-
zófiáján, és örömmel fogadjuk olvasóink ötlete-
it, javaslatait, témaajánlatait. Az újság megje-
lenése az elmúlt években időről időre változott, 
de megtartottuk az alapvető stílusjegyeket. Azt 
szeretnénk, hogy olvasóink egy jól áttekinthe-
tő, letisztult lapot vehessenek a kezükbe, ezért 
már dolgozunk a változtatásokon, s reméljük, 
januárban már Önök is láthatják törekvéseink 
eredményét.

Ilyenkor, év végén szót kell ejteni a 2021-ben 
éltre hívott Facebook-oldalunkról is, amelynek 
(e sorok írásakor) 13.742 követője és 11.306 ked-
velője volt, úgy, hogy csak soproni történések-
kel foglalkozunk. Ennek ellenére akadt olyan vi-
deónk, amelyet több mint 90 ezren néztek meg. 
S csak még egy adat: az elmúlt három hónap-
ban összesen 927 ezren látták bejegyzéseinket. 
A Soproni Téma elérhető az interneten is (www.
sopronitema.hu). Itt hetente átlagosan 3500–
5500-an nézik meg az újságot. 

Köszönjük olvasóinknak, hogy velünk tartot-
tak az idei évben, tegyenek így a következő esz-
tendőben is!

Szerkesztőségünk nevében minden soproni-
nak áldott és nyugalomban eltöltött karácsonyi 
ünnepeket kívánok!

• Általános segélyhívó  112
• Mentők      104
• Orvosi ügyelet 1830
• Soproni Gyógyközpont     

előjegyzés  514–205, 514–206
• Soproni Katasztrófavédel-

mi Kirendeltség (Tűzoltó-
ság, Polgári Védelem) 
 105, 510–672,  510–617

• Rendőrség      107, 311–234
• Előfizetői tudakozó  11818
• Belföldi tudakozó  11800
• Polgármesteri hivatal      

 06–80/204–322, 515–100
• Soproni Polgárőr 

Egyesület      06–30/385–5732
• Sopron Holding    514–600 
• Közútkezelés  515–123
• Gyermekjóléti szolgálat      

 524–361

• SOSZI      506–400
• Támogató szolgálat     

 06–20/395–9040
• Családsegítő   524–361
• Családok Átmeneti 

Otthona      524–362
• Pártfogó felügyelet      

 508–126, 508–395, 508–392
• Telefonos lelki  

első  segély-szolgálat     
 116–123

• Drog stop      06–80/505–678
• Magyar Autóklub      188
• Áramszolgáltató      

 06–80/533–533
• Vízszolgáltató       519–100
• Gázszolg.  06–80/440–141
• MÁV      06–1/3 49 49 49
• GYSEV      577–212
• Volánbusz      311–040

KÖZÉRDEKŰ SZÁMOK

„Felületet biztosítunk 
mindenkinek és min-
den olyan történésnek, 
akire és amire büszke 
lehet a város közössége. 
Mindannyiunk szerencsé-
jére az elmúlt évtizedben 
volt is miről tudósíta-
nunk, hiszen mindenki 
szeme láttára dinamikus 
fejlődik Sopron, lendület-
ben van a város.”

„... a soproniak dönté-
se szilárd volt, olyan, 
mint azok a római 
alapok, amelyekből ki-
nőtt városunk, amely-
ben kiváló hazafiak 
nevelkedtek Lackner 
Kristóftól Széchenyi 
Istvánig...”

DR. FARKAS CIPRIÁN

Kitüntetettek:  A hűség városának hűséges polgárai

Sopron szellemisége
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– Ünnep a mai nap minden soproni számára, hi-
szen magyarságunkat és megmaradásunkat, a 
hűség diadalát ünnepeljük – mondta az új Hűség-
park avatásán dr. Farkas Ciprián polgármester.

A hagyományoktól eltérően 
ezúttal nem a Hűségzászló-
nál, hanem az új Hűségpark-
ban zárult a hűség napi vá-
rosi ünnepség. Mint arról a 
Soproni Témában is beszá-
moltunk, a parkot Magyaror-
szág Kormánya adományozta 

a népszavazás centenáriuma 
alkalmából Sopronnak (Park 
hirdeti a hűséget, Soproni Té-
ma, 2022. február 9.). 

– A soproni népszava-
zás sikere 1921-ben reményt 
adott minden magyarnak, 
hogy történjék bármilyen 

igazságtalanság is, ha ke-
zünkbe vesszük a sorsunk 
irányítását, akkor nemcsak 
múltunk, de jövőnk is lesz – fo-
galmazott dr. Farkas Ciprián.

A polgármester városunk 
új díszpolgárával, Eperjes 
Károllyal együtt leplezte le a 
parkban lévő emléktáblát. Ez-
után a Kossuth- és Jászai Ma-
ri-díjas színművész is megtar-
totta beszédét.

– Jó itthon lenni, jó ennek a 
közönségnek játszani – mond-
ta Eperjes Károly, aki köszö-
netet mondott felmenőinek, 

soproni pedagógusainak a ta-
nításért, a Rongyos Gárdának, 
amiért küzdött azért, hogy 
Sopron magyar maradhas-
son, valamint felelevenítette 
számos, városunkkal kapcso-
latos személyes emlékét is.

Az ünnepségen részt vett 
Barcza Attila, Sopron és tér-
sége országgyűlési képvi-
selője, dr. Simon István és 
dr. Csiszár Szabolcs alpolgár-
mester, valamint több önkor-
mányzati képviselő és intéz-
ményvezető is. A műsorban 
közreműködött a Horváth 

József Alapfokú Művészeti Is-
kola kórusa.

A Hűségpark a Kisvárkerü-
leten, a Hűségkút folytatása-
ként jött létre. Városunkban 
több köztéri alkotás is meg-
örökíti a népszavazás emlé-
két. A Hűségkutat 2001-ben 
adományozta a kormány Sop-
ronnak. Soltra E. Tamás sop-
roni szobrász- és éremmű-
vész alkotása 2003 óta áll a 
Kisvárkerületen. A Hűségka-
put 1928. október 14-én avat-
ták fel ünnepélyes keretek 
között. 

A Hűségpark  a Kisvárkerületen, a Hűségkút folytatásaként jött létre

Újabb méltó emlékhely

Városunkban több köztéri alkotás is megörökíti a népszavazás emlékét. A Hűségpark tábláját dr. Farkas Ciprián polgármester és Eperjes Károly díszpolgár leplezte le.

Új buszok
Három új típusú autóbusz-
szal találkozhatnak az uta-
sok Sopron vonzáskörzeté-
ben is. Credobus Econell 
12 típusú autóbuszokkal fi-
atalodott a Volánbusz jár-
műállománya Győr–Mo-
son–Sopron vármegyében. 
Összesen 14 új jármű állt 
forgalomba októberben és 
novemberben, ezek közül 
3 térségünkben. Az új bu-
szok Sopronból Fertődre, 
Agyagosszergénybe, Röj-
tökmuzsajra, Fertőszent-
miklósra, Sopronhorpács-
ra, Fertőrákosra, Lövőre 
szállítják az utasokat. 

Érdekesség, hogy a bu-
szokat tartós mikrobioló-
giai védelemmel látták el, 
tehát járványvédelmi meg-
előző kezelésen is átestek. 

Legyen bizton-
ságos a fűtés!
A megváltozott körülmé-
nyek miatt Sopronban is 
egyre többen térnek visz-
sza a hagyományos fű-
tésre. A Sopron és Vidéke 
Ipartestület a tűzoltóság-
gal közösen a biztonságos 
és gazdaságos fűtés érde-
kében tájékoztató előadá-
sokat szervez szakembe-
rek bevonásával. Az első 
előadást a tervek szerint 
január közepén tartják.

ZÖLD HÍREK

Január 15-ig lehet re-
gisztrálni az újabb la-
kossági LED-csereprog-
ramra – jelentette be 
dr. Farkas Ciprián pol-
gármester. Sopronban 
már másodszor hirdet-
ték meg az akciót. 

Jusson ingyen izzókhoz, csök-
kentse a villanyszámláját, és 
tegyen azért, hogy kevésbé 
terhelje környezetét! – ezek-
kel is indokolják, hogy miért 
érdemes LED-re váltani. Az 
újabb ingyenes lakossági cse-
reprogramot Facebook-olda-
lán jelentette be a polgármes-
ter. Mint dr. Farkas Ciprián 
fogalmazott, most azok re-
gisztrálhatnak, akik nem vet-
tek részt az előző kiírásban. 

Egy átlagos magyar ház-
tartásban húsz izzó találha-
tó, ezek a teljes áramfogyasz-
tás egyharmadáért felelnek. 
A ledcsere.hu oldalon lévő kal-
kulátor segítségével néhány 
kattintással kiszámolható, 
hogy évente mennyi megta-
karítást eredményez, ha kor-
szerű izzókkal világítjuk az 
otthonunkat. Ráadásul a LED-
ek akár tíz évig is használha-
tóak, így sokkal kevesebb hul-
ladékot termelünk velük. 

Ha valaki részt szeretne 
venni az akcióban, akkor ja-
nuár 15-ig kattintson a led-
csere.hu oldalon a jelentke-
zésre! Itt néhány perc alatt 

regisztrálhat bárki, akinek a 
nevén van villanyszámla. Fon-
tos, hogy a regisztráció utol-
só oldalán átvételi helyként 

Sopront kell bejelölni. A je-
lentkezéseket a CYEB mun-
katársai ellenőrzik, így ez el-
tarthat pár napig. 

Azok regisztrálhatnak,  akik nem vettek részt az előző kiírásban

Újra LED-csereprogram

A LED-EKRŐL SZÁMOKBAN:  Egy 40–60 wattos, hagyományos 
izzó teljesítményét éri el egy 8–10 wattos LED-es verzió. Egy átla-
gos téli este 2–3 szobában 6 darab hagyományos 60 wattos izzó 
4–5 órán keresztül 2 kilowattot is elfogyaszt, míg LED-es társaik 
csak 300 wattot, azaz kicsit több mint 1/6-át.

A LED-ek akár 10 évig is használhatóak, így sokkal kevesebb 
hulladékot termelünk velük.  FOTÓILLUSZTRÁCIÓ

Nem kapta meg  
az újságot?

0699/517–501
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A HŰSÉGPARKOT  mintegy 1175 négyzetméteres területen alakították ki, új, 
mészkőlapokkal burkolt támfallal vették körül. A közterületre hulladékgyűjtő, 
padok, kerékpártárolók is kerültek, elültettek 6 díszfát, 560 cserjét, 370 évelő 
dísznövényt a szakemberek, valamint 105 négyzetméteren telepítettek gyep-
felület és 335 négyzetméteren kiépítették az öntözőhálózatot.
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HUSZÁR JUDIT

Közel ötven év és több száz kiállítás 
– ha számokkal kellene jellemezni 
Fodor György munkásságát, akkor ta-
lán így lehetne. Ha viszont jelzőket 

várnak, akkor a precíz, maximalista, alázatos jut 
először eszembe. Így dolgozik ő fél évszázada – a 
kultúra, a képzőművészet népszerűsítéséért.

A soproni kiállításlátogatók-
nak nem kell bemutatni Fo-
dor Györgyöt. Ott van minden 
tárlatmegnyitón, de nem a ref-
lektorfényben, nem a mikro-
fon előtt áll, hanem általában 
a hátsó sorok egyikében. Pe-
dig munkája nélkülözhetetlen 
ahhoz, hogy egy-egy kiállítás 
megszülessen…

„MINDENKITŐL MÁST 
LEHETETT MEGTANULNI”
– Úgy emlékszem, mindig raj-
zoltam. Kisgyerekként lovak-
kal, huszárokkal dekoráltam 
a könyveket – kezdte Fodor 
György. – Biztosan inspirált 
a hat évvel idősebb bátyám 
is, aki később rajztanár lett. 
1963-ban kezdtem a Széche-
nyi-gimnáziumot, Újkérről 
jártam be naponta, de télen, 
rossz időben sokszor Juhász 
Kálmánéknál aludtam. Szar-
ka Árpád volt a rajztanárom, 
ő is biztatott, hogy rajzoljak. 
Először Mende Gusztáv fe-
lesége, Lándori Angéla rajz-
szakkörébe jártam, majd 
Gáspárdy Sándorhoz, Giczy 
Jánoshoz, Rázó Józsefhez és 
Sulyok Gabriellához. Mind-
anny ian nag y művészek, 
mindenkitől mást lehetett 
megtanulni.

A középiskola után rend-
szeresen látogatta a zebegényi 

művésztelepet is Fodor 
György, de amíg Budapesten 
katonáskodott, addig sem ha-
gyott fel az alkotással, a fő-
városban is rajzszakkörökbe 
járt. A Képzőművészeti Főis-
kolára ugyan nem vették fel, 
de a Budapesti Kirakatrende-
ző és Dekoratőr Szakiskolá-
ba igen. 

MENEKÜLŐ CSIRKE
1974-ben, miután végzett, 
visszatért Sopronba, és az 
ipa rcik k-k iskereskedelmi 
vállalatnál helyezkedett el 
kirakatrendezőként, majd 
dolgozott az ABC-ben is gra-
fikusként.

– Itt elsősorban árcédulá-
kat, megállítótáblákat kellett 
rajzolnom – folytatta. – Egy-
szer szólt a főnök, hogy fris-
sen vágott csirke érkezett, er-
ről rajzoljak egy táblát. Egy 
kopasztott csirkét skicceltem 
fel, amint menekült az utána 
futó kés elől.

1976-ban került a Liszt-köz-
pontba, és rendez azóta is fo-
lyamatosan kiállításokat itt, 
a Festőteremben, valamint a 
Munkácsy teremben. Bár már 
15 éve nyugdíjba ment, de ez 
az aktivitásán egyáltalán 
nem látszik. Testvérét idézte: 
„Amíg élek, addig kaszálok, 
amíg kaszálok, addig élek”.

VÁLJON RENDSZERRÉ  
AZ EGÉSZ
– Nem számoltam össze, hogy 
mennyi kiállítást rendeztem. 
Voltak olyan évek, amikor 20–
25-öt is – mesélte. – Nehéz 
lenne egyet kiemelni, meg-
adatott, hogy a legnagyobbak 
műveit, például Amerigo Tot 
alkotásait vagy Dali grafiká-
it rendezhettem tárlattá, de 
számtalan amatőr első bemu-
tatkozásán is közreműköd-
tem. A feladat inspirál. Azt 
tanultam az iskolában, hogy 
csak netten, tisztán, pontosan 

szabad dolgozni. Mert a hibák 
összeadódnak. Először min-
dig átnézem az anyagot, érle-
lem, hordozom a terem egyik 
feléből a másikba a képeket. 
Fontos, hogy egy kiállításon 
legyenek súlypontok, váljon 
rendszerré az egész. A színek 

egymáshoz való viszonyát is 
figyelni kell, ahogy például a 
kereteket is. Úgy függesztem 
fel a képeket, sokat mászom 
létrára. Már öt éve van léze-
res szintezőm, ez sokat segít. 
Hálás vagyok a kollégáimnak, 
akik az elmúlt 50 évben támo-

gattak – a népművelőknek és a 
műszakisoknak is. És persze 
a családomnak, akik biztosí-
tották a hátországot. Nemegy-
szer előfordult, hogy hétvégén, 
éjjel vagy még a kiállítás meg-
nyitása előtti percekben is iga-
zítottam a képeket.

Fodor György:  Hálás vagyok a családomnak és a kollégáimnak, akik támogattak

„Mindig a feladat inspirál”

FODOR GYÖRGY  1948-ban született Felszoporon (ma Újkér), édesapja állattenyésztő mérnök volt, 
édesanyja nevelte a négy gyermeket. Kétlakinak mondja magát, 1981-ben költözött feleségével Sop-
ronba, előtte Újkérről járt be, most Sopronból megy vissza. A mai napig 25 hektáros rétet kaszál. A ki-
állításrendezői, grafikai munkája mellett dolgozott még a nemzeti parkban, lovakat tenyésztett, nép-
tánccal, népzenével is foglalkozott. Négy gyermeke (egy lány, három fiú) és összesen 7 unokája van. 
2015-ben megkapta a Sopron Kultúrájáért díjat.

Fodor György legutóbb a Soproni Képzőművészeti Társaság adventi tárlatának rendezésében vett részt. Mint mesélte, kihívás 
volt a sok alkotó színes munkájából létrehozni egy egységes kiállítást.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Ünnepi misékre, úr-
vacsorára, pásztor-
játékokra is várják 
a híveket a soproni 
templomokban.

A Szent Mihály-templom-
ban szenteste megtartják a 
hagyományos éjféli misét, ka-
rácsony első napján 9.30-kor, 
második napján 10 órakor lesz 
mise, ez utóbbi dr. Veres And-
rás megyéspüspök részvételé-
vel. A Szentlélek-templom-
ban december 25-én 10 és 17 
órakor, 26-án 17 órakor lesz 
szentmise. A Szent György-
templomban december 25-
én 9-kor és 19.30-kor, 26-án 
19.30-kor tartanak misét. 
A Szent Orsolya-rend Szep-
lőtelen Fogantatás-temp-
lomában szenteste 21.30-kor 
zenei áhítat, 22 órakor „éjféli” 
mise, december 25-én és 26-
án pedig 10.30-kor várják a hí-
veket. A Szent István-temp-
lomban december 24-én 16 
órakor pásztorjáték lesz, és 
éjféli misét is tartanak. Kará-
csony első napján 8.30-kor, 10 
és 18 órakor, karácsony más-
napján 8.30-kor és 10-kor lesz 
mise. Balfon, a fürdőkápol-
nában is várják szenteste 16 
órakor a híveket. 

A domonkosok Szent Jú-
dás Tádé-templomában 
december 24-én 15 órakor 
pásztorjáték lesz, a karácsony 
éjjeli szentmise éjfélkor kez-
dődik. Karácsonykor és kará-
csony másnapján vasárnapi 
miserend lesz a templomban 
(7, 8.30, 10, 11.30 és 16 óra). 

A Szent Margit-temp-
lomban a szentestét éjfé-
li püspöki misével ünneplik, 
25-én 9.30-kor és 11 órakor 
lesz mise, ez utóbbi püspö-
ki szentmise lesz, akárcsak 
26-án 18 órakor. A Szent Im-
re-templomban 24-én 16 
órakor pásztorjátékra várják 
a híveket, majd megtartják 
az éjféli misét. 25-én 9-kor, 
10.30-kor és 18 órakor, 26-án 
9-kor és 18 órakor lesz szent-
mise. A Jézus Szíve-temp-
lomban december 24-én 22 
órakor lesz ünnepi szentmi-
se, 25-én és 26-án 7.30-kor. 
A bánfalvi Mennyek Ki-
rálynője pálos–karmelita 
templomban 24-én éjféli mi-
sével ünnepelnek. Karácsony 

két napján 10-kor kezdődik a 
szentmise.

Az evangélikus temp-
lomban december 24-én 17 
órakor német nyelvű, 18 óra-
kor magyar nyelvű istentisz-
telet lesz csatlakozó úrvacso-
rával, 16 órakor Balfra várják 
istentiszteletre a híveket. De-
cember 25-én 8 és 10 órakor 
magyar, 9 órakor német nyel-
vű úrvacsorás istentisztelet 
lesz áldozati gyűjtéssel, 15 
órakor pedig úrvacsorás is-
tentiszteletet tartanak Bal-
fon. Karácsony másnapján 8 
és 10 órakor magyar nyelvű 
úrvacsorás, 9 órakor német 
nyelvű istentisztelet lesz. 
A református templom-
ban december 24-én 10 és 17 
órakor lesz istentisztelet. De-
cember 25-én és 26-án 10 óra-
kor várják a híveket úrvacso-
rai istentiszteletre. 

A Nagyboldogasszony- 
(Kecske-) templomban de-
cember 24-én 15 órakor, 25-én 
és 26-án 10 órakor lesz görög 
katolikus szent liturgia.

Karácsonyi istentiszteletek

BETLEHEMI LÁNG:  A hagyományokhoz híven idén karácsony-
ra is elér Sopronba a betlehemi láng: december 22-én, pénteken 
10.37-kor érkezik a GYSEV-pályaudvarra. A betlehemi lángot pén-
tek délutántól december 26-ig a Madách utca 11. számú ház bejá-
rati ajtaja elől lehet elvinni.

1983
A tél slágerei
Óriási sikerrel végződött az 
idei téli könyvvásár. December 
24-ig a Művelt Nép Könyvter-
jesztő Vállalat boltjaiban közel 
tizenegy millió forint értékű 
könyv talált gazdára, Sopron-
ban 2,8 millióért vásároltak az 
ajándékozók. (…) A karácsony 
könyvslágere volt a Gondolat 
kiadásában megjelent Régisé-
gek könyve, hamar elfogyott a 
Helikon gondozásában kiadott 
Pannonhalmi hóráskönyv, nép-
szerű volt Nemeskürty István 
Irodalomtörténete, valamint 
Szász Endre könyve. (Kisalföld)

1923
Fekete karácsony
ra készülnek 
a soproni üzletek
Sopron a karácsony előtti es-
téken ép oly halott, mint más-
kor, s a néptelen utcákon most 
még ijesztőbben rémlik fel 
a szörnyű gazdasági válság, 
mely vasmarokkal szorítja ha-
lálra a soproni gazdasági élet 
torkát. Máskor karácsonykor a 

legnagyobb tolongás a játék-
boltokban tapasztalható. Ma 
egyetlen egy kereskedő sincs 
Sopronban, aki kizárólag já-
tékokra merne berendezked-
ni. Játékokat csak mellékesen 
tart a konfekciós- és díszmű-
árus kereskedő. Városi ember 
egyáltalán nem vásárol, mert 
nincs pénze. De hát ki is tud 
250.000 koronás hajas babát, 
60.000 koronás babaszobát 
venni a kislányának? A lóver-
seny, halma, dominó és más 
társasjáték 15–20.000 korona, 
a legprimitívebb sakk-készlet 
40.000 korona. A könyvkeres-
kedő is hiába hirdeti Tscheik 
Kálmán ízléses, modern pla-
kátján, hogy a legolcsóbb ka-
rácsonyi ajándék a könyv. 
A bolthelyiség ugyan teli van 
falusi asszonyokkal, de azok 
csak a selyempapirost, olva-
sót, szentképet, palavesszőt, 
irkát, tolltartót, meg a kalen-
dáriumot veszik. Sopron gaz-
dasági élete idén ünnepli a 
legfeketébb karácsonyát. Ad-
dig, amíg itt minden gazdasági 
érték belepusztul a pénz-, ve-
vő-, forgalom- és üzlethiány-
ba, kár konszolidációról, Sop-
ron megmentéséről beszélni, 
és gúnynak hangzanak a frázi-

sok, melyek még a közelmúlt-
ban is „Magyarország száraz-
földi kikötőjének” jósolták 
Sopront… (Sopronvármegye)

1903
Mire jó a ló mészáros? 
Ebben az esetben arra volt jó, 
hogy Molatz István, a „Malton 
Kraft- und Sanitätsfutter-Fab-
rik” bécsi czég kocsisa egy igás 
lovat 50 korona értékben elad-
jon. Úgy történt a dolog, hogy 
Molatz Bécsből karácsony 
előtt kocsistól és két lovastól 
eltűnt. Már azt beszélték Bécs-
ben, hogy a jámbor kocsist 
megölték és kirabolták, mikor 
tegnap Sopronban a „Bárány” 
szálló előtt letartóztatták. Ko-
csija elé már csak egy ló volt 
fogva, míg zsebeiben 48 koro-
na 92 fillér pénzkészletet talál-
tak. Molatz bevallotta, hogy 
Bécsből megszökve, egyene-
sen városunk felé vette az út-
ját. Az egyik lovat Bánfalván 
adta el egy ló mészárosnak. 
A tolvaj kocsist hűsre rakták. 
(Sopron)

Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból
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KOSÁRLABDA
SZTE-Szedeák – Sopron KC

Bajnoki mérkőzés, Szeged, december 14.

93–105  
(21–31, 29–18, 27–25, 16–31)

Szeged:  
Woolridge 21, Locke 12/6, 

Balogh 3/3, Bognár 12, Lake 13 
Csere: Mucza 11/6, Cohill 10/6, 

Zsíros 11/9.

Sopron:  
Nichols 21/9, Meszlényi 2, 
Griffin 12/6, Da Silva 13/9, 
Molnár 8. Csere: Schöll, 

Archibald 25/3, Sitku 5/3, 
Csendes 4, Sidibe 15.

Vezetőedző:  
Nikola Lazics

Vezetőedző:  
Gasper Potocnik

SERCO UNI Győr – Sopron Basket

Bajnoki mérkőzés, Győr, december 17. 

105–91  
(35–20, 28–33, 24–19, 18–19)

Győr:  
Slocum 20/9,  

Carleton 30/12, Dubei 4, 
Gyöngyösi 11/3,  

Goree 17/3.  
Csere: Dombai 9/3,  

Török 9/3, Nagy 5/3, Bach

Sopron:  
Turner 13, Fegyverneky 7,  

Sitku 2, Brooks 24/3, 
Mompremier 12. Csere: Határ 9, 

Varga 9/3, Böröndy 7/6,  
Toman R. 5/3, Papp 3/3, 

Crvendakic
Vezetőedző:  
Cziczás László

Vezetőedző:  
Gáspár Dávid

RÁZÓ LÁSZLÓ

Szinte úgy 
esik be a 
fa alá, hi-
szen csak 

december 24-én ér ha-
za Sopronba, család-
jához Czukor Dalma. 
A Sopron Basket koráb-
bi játékosa jelenleg az 
Oxigen Roma Basket 
csapatát erősíti. 

– Mikor tudsz hazajönni 
a családodhoz idén az ün-
nepekben?

– December 23-án lesz 
még egy hazai mérkőzésünk 
a Velence ellen, így 24-én, egy 
hajnali géppel tudunk csak 
hazarepülni.

– Hogy telik a karácso-
nyi időszak, ezúttal mennyi 
időd lesz pihenni, a család-
dal lenni?

– Sajnos csak pár napom 
lesz otthon, így valószínű, 
hogy nem mindenkivel tu-
dok találkozni. Szűk családi 
körben és a legjobb barátaim-
mal töltöm ezt a 2–3 napot. 
27-én délelőtt már Székes-
fehérváron van jelenésem a 
válogatott-összetartáson.

– Van kedvenc karácso-
nyi ételed, esetleg ünnepi 
édességed? Mennyit ehetsz 
ezekből mint élsportoló?

– Nálunk kicsit mások a 
karácsonyi ételek. Szüleim a 
Finnországban töltött éveik 
alatt megismerték az ottani 
konyha hagyományait, me-
lyek úgy megtetszettek ne-
kik, hogy már itthon is azt ké-
szítik el karácsonyi főételnek. 
Ez a menü lazac ráköntet-
tel és krumplipürével. Nincs 
kedvenc ünnepi édességem, 
azonban nagyon szeretek 

sütni, a sok kóstolás pedig el-
telít annyira, hogy már nem 
is vágyom különösebben 
édességre. 

– Milyen a karácsonyi ké-
szülődés Olaszországban?

– Kicsit furcsa számom-
ra. Ki van díszítve és világítva 
minden, ami nagyon szép, de 
közben 15–20 fok van, és ha-
vat sem láttam még – valószí-
nű, nem is fogok.

– Hogy teltek az elmúlt 
hónapok, szakmailag meny-
nyire találtad meg a számí-
tásod Rómában?

– Nagyon jól érzem ma-
gam, csapatként kezdünk már 
összeszokni, és ennek meg-
látszik az eredménye. A csa-
pattársakkal jó kapcsolatot 
ápolok, és a végtelen látniva-
lókkal teli várost is kezdem 
kiismerni.

Czukor Dalma Rómából jön haza karácsonyra, az ünnepek után a válogatott edzőtáborába utazik.

MUNKATÁRSUNKTÓL

December első napjaiban megérkezett az igazi 
tél és a havazás is. Ennek nemcsak a gyerekek, de 
a Fáber egyesület tagjai is örültek. Szigethi Bélá-
val, az egyesület alelnökével beszélgettünk. 

– Milyen munkálatok szük-
ségesek ahhoz, hogy sífutó-
pálya üzemelhessen Sopron 
térségében?

– Az egyesületünk több 
mint 80 tagot számlál, közü-
lük 8–10 olyan lelkes tag van, 
aki a több hétig tartó előké-
szítő munkában is jeleske-
dik. Márpedig ahhoz, hogy 
ezt a nagyjából 20 kilométe-
res pályarendszert kellő mi-
nőségben fenntartsuk, ren-
geteg társadalmi munkaóra 
szükséges. Először is ősszel el 
kell takarítani a kidőlt fákat, 

megtisztítani az útvonalakat 
az ágaktól, gallyaktól. A pá-
lyának simának kell lennie, 
ezért úgynevezett szárzúzó-
géppel kell a talajból kinö-
vő növényzetet eltakarítani. 
Minden előkészítő munka a 
TAEG Zrt. tudtával, beleegye-
zésével, sőt, sok esetben segít-
ségével történik.

– Mi történik, ha leesik 
a sportolásra alkalmas hó?

– Azonnal indulunk a pá-
lyákra – de szó sincs még sí-
futásról! Először is tömöríteni 
kell a havat, ez egy hengerrel 

történik, amit quaddal tu-
dunk húzni. Ez utóbbi jár-
művet néhány éve pályázaton 
nyertük, és nagy segítségünk-
re van ilyenkor. Ha megtör-
tént a hengeres tömörítés, sú-
lyokkal lehet kijelölni a dupla 
nyomot a sífutó léceknek, az-
tán kezdődhet a sífutás.

– Idén mennyi lehetőség 
volt eddig a sífutásra?

– Az idei gyors hómennyi-
ségnek természetesen nagyon 
örültünk. Ugyanakkor annyi 
téli csapadék nem volt, hogy a 
tömörítés után a dupla nyom-
vonalat is ki tudtuk volna je-
lölni. Ehhez legalább 20 centi 
hómennyiség szükséges. A tö-
mörített pályákon három na-
pig tudtak sportolni a sopro-
ni sífutók. Sajnos több olyan 
tél is volt Sopron környékén, 
amikor nem esett hó. Az elő-
készítő munkálatokat ilyen-
kor is el kell végeznünk és 
fenntartani a pályarendszert.

– Hol helyezkedik el 
a soproni sífutópálya-
rendszer?

–  A Kőfejtő útnál indul 
és a Muckig tart, nem kije-
lölt turistaútvonal. Lénye-
ges, hogy ne kezdjék el hasz-
nálni tömegesen az erdőben 
járó túrázók, ez esetben le-
hetetlen lenne a pálya meg-
felelő kialakítása. A Fáber ré-
ten van tanulópályánk is, itt 
akár felszerelés bérlésével 
szoktunk oktatást biztosíta-
ni. A legaktuálisabb informá-
ciókat megtalálják a www.
sopron nordic.hu honlapon 
és Facebook-oldalunkon. 

Jól indult a tél a sífutóknak

A sífutóknak hamar indult az idei szezon, bíznak abban, hogy 
lesz még idén lehetőségük a kedvenc sportáguk művelésére.

Túrázás
December 23.,  
szombat 9 óra,  
Lövér Hotel buszforduló
Karácsonyváró mesés túra

Szilveszteri futás 
December 31., vasárnap  
9 óra, Lőver uszoda

Kosárlabda
December 30., szombat  
18 óra, Novomatic-aréna
Sopron KC – Duna Aszfalt 
DTKH Kecskemét

Január 6., szombat 18 óra, 
Novomatic-aréna
Sopron Basket –  TFSE-MTK

LELÁTÓ

Czukor Dalma  szűk családi körben tölti idén az ünnepet

Rövid lesz a karácsony
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PAPP GYŐZŐ

Sopronban 
a sporto-
lók kará-
csonyfája 

alá 1969-ben a SMAFC-
kosarasok tették a leg-
szebb ajándékot azzal, 
hogy a klub fennállásá-
nak legnagyobb sikere-
ként előbb megnyerték 
a Magyar Népköztár-
sasági Kupát, majd az 
NB I-ben a második he-
lyen végeztek.

Az előző évek jó eredményei 
is kellettek, hogy az egyetemi 
csapat a hatodik évtized vé-
gén maradandót tudjon alkot-
ni a magyar kosárlabdában, il-
letve Sopron sportjában. 

Egy héttel karácsony előtt 
rendezték a bajnokság utol-
só fordulóját. Óriási érdek-
lődés előzte meg a SMAFC 
– Bajai Bácska Posztó mér-
kőzést, amely a második he-
lyezett kilétéről is döntött. 
Vasárnap délelőtt, negyed-
órával a meccs kezdése előtt 
a rendezőség kénytelen volt 
lezárni az egyetemi csarnok 
bejáratait. Akkor már ezren 
szorongtak a lelátón, valamint 
a játéktér mellett kialakított 
helyeken. Pontban 11 órakor 

a szurkolók fergeteges üdvri-
valgásától kísérve megjelent 
a pályán a hazai csapat, majd 
Szittya és Mikuska, a két pé-
csi játékvezető. Az ellenfél, 
a nagy rivális Bajai Bácska 
Posztó azonban nem volt se-
hol. A rendezők érdeklődé-
sére a GYSEV-pályaudvarról 
megerősítették, hogy a buda-
pesti gyors rendben beérke-
zett. Csak a vasúti szerelvény 
futott be, a Baja nem, így a kö-
telező félórányi várakozás le-
telte után dr. Gál János, az 
Erdészeti és Faipari Egyetem 
rektora az NB I. ezüstérme-
seként köszönthette a sopro-
ni csapatot. Külön köszönetet 

mondott Krasznai Ferenc 
edzőnek a kitűnő munkáért. 
Percekig zúgott a taps, majd 
a drukkerek kívánságára a 
SMAFC „házi mérkőzést” ren-
dezett, amelyen a mérnökök a 
hallgatókkal csaptak össze.

A Magyar Kosárlabdázók 
Országos Szövetségének Ver-
senybizottsága december vé-
gén tárgyalta az ügyet, és a 
találkozót 2:0 arányban a sop-
roniak javára igazolta. Ezzel 
az 51 ponttal bajnok Bp. Hon-
véd mögött a SMAFC 46 pont-
tal ezüstérmes lett, a harma-
dik helyen a MAFC végzett. 

Sopronban nagy népsze-
rűségnek örvendett a férfi 

kosárlabdacsapat, a korszak 
ismert vendéglátóhelyein, 
úgy, mint a Deák vendéglő-
ben, a Neherben, az egyetemi 
KISZ-házban vagy a Bruckner 
borozóban többször is meg-
ünnepelték a játékosokat.

A SMAFC-ból Orbay László 
a magyar válogatott legjobb-
jának bizonyult az 1969-ben 
Olaszországban rendezett 
Európa-bajnokságon, az MTI 
sportrovata által elkészí-
tett év sportolóinak listáján 
– amelyet a szakszövetségek 
javaslatai alapján állított ösz-
sze – pedig férfi kosárlabdá-
ban Tvordy György végzett 
az élen. 

Óriási érdeklődés előzte meg  a SMAFC – Bajai Bácska Posztó meccset

Ezüstérem ezüstvasárnapra

A SMAFC 1969-ben. Hátsó sor balról: Tóth Kálmán intéző, Trokán Pál, Záray Károly, Balsay István, 
Bakonyi Gábor, Krasznai Ferenc edző, Varga Sándor, Kovács Imre, Takáts Péter, Koloszár József, 
Pirkhoffer János szakosztályvezető. Első sor: Bakk László, Balogh Sándor, Orbay László,  
Tvordy György, Kisteleki Péter, Káldy József.

Futóversennyel és túrázás-
sal is emlékezett Sopron az 
1921-es népszavazásra. A vá-
rosi sportfelügyelet idén de-
cember 17-én rendezte meg a 
sporteseményt. A hűség na-
pi futás versenyközpontja a 
Hűségkútnál volt, ahonnan 
mintegy százötvenen indul-
tak el, hogy teljesítsék a bel-
városban kijelölt útvonalat. 
Az idei volt a 22. alkalom, hogy 
futóversenyt rendeztek.

Dr. Farkas Ciprián pol-
gármester hangsúlyozta: 102 
éve történt a népszavazás, 
amelynek eredményeképpen 
városunk a magyar hazához 

ragaszkodás szimbóluma lett. 
A futáson résztvevők közössé-
get alkotnak, és együtt emlé-
keznek a népszavazásra.

A hűség napi futáson kö-
szöntötte a résztvevőket 
dr. Csiszár Szabolcs alpol-
gármester, valamint Magas 
Ádám önkormányzati képvi-
selő is. A helyezettek serleget 
és oklevelet kaptak. 

A futás mellett túrát is 
szerveztek az idei évben: a 
Sopron Városi Szabadidő-
sport Szövetség által szerve-
zett hűség napi túra a Sport 
sörözőtől indult, és oda is ér-
keztek vissza a résztvevők.

Népszerű hűség 
napi futás

Idén mintegy százötvenen indultak a hűség napi futáson. 

MUNKATÁRSUNKTÓL

Balogh Botond, a magyar labdarúgó-válogatott soproni születésű védő-
je nagyszerű esztendőt zár idén: tagja volt az Európa-bajnoki részvételt 
csoportelsőként kiharcoló csapatnak, klubjában, az FC Parmában pedig az 
utóbbi időben sztenderd játékosnak számít.

A lassan mesebelivé váló kar-
rier a városunkban kezdődött 
annak idején.

– Peresztegi vagyok, de 
Sopronban születtem, futbal-
lozni pedig Nagycenken kezd-
tem – mond-
ta magáról a 21 
éves futballista. 
– A mi falunk-
ban nem volt 
szervezett után-
pótlás, ezért át-
jártunk Nagycenkre, az volt 
a legközelebbi település. Az 
egyik Bozsik-tornán kilenc–
tízévesen figyelt fel rám az SC 
Sopron. Átigazoltak, tizenhá-
rom éves koromig játszottam 
ott, miközben a Berzsenyi-
gimnáziumba jártam.

Örömmel említi soproni 
edzőit, előbb Horváth Csa-
ba és Kovács Ferenc, majd a 
nagypályára áttérve Körmen-
di Tamás, Róka Norbert és 
Németh Norbert egyengették 
az útját.

Közben elcsábította az 
MTK, hogy aztán néhány 
év múlva könnyű szívvel le-
mondjon róla. Olaszország-
ban viszont láttak benne fan-

táziát, több olasz klub hívta, 
közülük a Parma ajánlatát fo-
gadta el. 2020-ban bemutat-
kozott a Serie A-ban.

A másik nagy nap 2021. 
november 12-én jött el a szá-

mára, a ma-
gyar felnőttvá-
logatottban San 
Marino ellen 
esett át a tűzke-
resztségen: a 85. 
percben állt be. 

Később szinte folyamatosan 
kerettag volt, ám gyakran lé-
pett pályára az U21-es csapat-
ban is. Az újabb lehetőség két 
év után, idén novemberben 
adatott meg a számára.

– Nagyon örültem, hogy 
Montenegró ellen életemben 
először kezdőként léphet-
tem pályára a válogatottban 
– folytatta Botond. – Fantasz-
tikus érzés volt telt ház, hat-
vanötezer magyar szurkoló 
előtt futballozni. Marco Rossi 
a mérkőzés után megdicsért, 
ebből gondolom, hogy elé-
gedett volt velem, valóban jó 
meccset játszhattam.

A Parma jelenleg éllovas 
a Serie B-ben, s halad az első 

osztályba jutás felé. Balogh 
Botondnak sikerült bevere-
kednie magát a kezdőcsa-
patba, ráadásul ezeket az 
összecsapásokat mind 
végigjátszotta.

– Nagyon erős 
a Parma kerete, 
az edzőnk so-
kat rotál, így 
nincs köny-
nyű dol-
gom 

– folytatta a védő. – A váloga-
tottbeli szereplés is segített a 
folyamatos játéklehetőség ki-
harcolásában és abban, hogy 
jó teljesítményt tudjak nyújta-
ni. Jól érzem magam a Parmá-
ban, a Serie B pedig erős baj-
nokság, megfelelően szolgálja 
a fejlődésemet.

A magyar lapok nemrégi-
ben a török Trabzonsporral 
hozták hírbe, de Botond azt 

mondta, egyelőre csak a Par-
mára akar koncentrálni.

– December 26-án még 
lesz egy meccsünk, utána ha-
za tudok menni néhány nap-
ra: 2020 óta először fordul elő 
velem, hogy otthon lehetek 
az ünnepek idején. Mostaná-
ban minden karácsonyt ná-
lunk töltöttek a szüleim és a 
nővérem. Örömmel utazunk 
majd haza, végre találkoz-

hatom régen látott nagyma-
mámmal, az unokatestvére-
immel. A barátaimmal biztos 
elmegyünk Sopronba mozi-
ba, vagy iszunk egy kávét va-
lahol – zárta Balogh Botond, 
akit már eddig is meg-megál-
lítottak egy közös fotóra Sop-
ronban, a magyar válogatott 
sikere pedig valószínűleg to-
vább növelte az ő a népszerű-
ségét is...

„Az egyik Bozsik-tornán  kilenc–tízévesen figyelt fel rám az SC Sopron”

Sopronból a nemzeti 11-be

Montenegró ellen lépett pályára életében először kezdőként a válogatottban Balogh Botond (j). 
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„Fantasztikus érzés 
volt telt ház, hatvanöt-
ezer magyar szurkoló 
előtt futballozni.”

BALOGH BOTOND

Az év sportolói 
A Magyar Sportújságírók 
Szövetségének tagjai 66. 
alkalommal szavazhatnak 
az év legjobbjaira, Szöl-
lősi György elnök a kö-
zelmúltban ismertette a 
2023-as jelöltek névsorát. 
Az év sportolója gálát ja-
nuár 8-án rendezik a Ma-
gyar Állami Operaházban, 
az M4 Sport élő közvetíté-
se 19.30-tól kezdődik. Az 
MSÚSZ elnöksége öt kate-
góriában tízes jelöltlistát 
állított össze, az újságírók 
szavazatai alapján alakul-
nak ki a szűkített hárma-
sok, amelyeket december 
28-án, csütörtökön 11 óra-
kor jelentenek be. 

Közben keresik Az év 
sportpillanatait is – itt vi-
szont a szurkolók dönte-
nek a végső hármasokról, 
amelyekből a szakembe-
rek választják ki a nyerte-
seket. A közönségszavazás 
december 28-án zárul.

Francia vb-siker  
Franciaország nyerte a női 
kézilabda-világbajnoksá-
got, miután a norvég–dán–
svéd közös rendezésű tor-
na vasárnapi döntőjében 
meggyőző teljesítmény-
nyel, 31–28-ra legyőzte az 
előzetesen esélyesebbnek 
vélt, címvédő Norvégiát.

A Golovin Vlagyimir irá-
nyította magyar válogatott 
az olimpiai selejtezőtornás 
indulás jogát kiharcolva ti-
zedik helyen végzett.

RÖVIDEN
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„Karácsonykor 
az ember mindig 
hisz egy kissé a 
csodában, nem-
csak te és én, ha-
nem az egész 
világ, az em-
beriség, amint 
mondják, hiszen 
ezért van az ün-
nep, mert nem 
lehet a csoda 
nélkül élni.”
Márai Sándor   
(1900–1989) író, költő, 
újságíró

MOTTÓ

Karácsonyi 
fények – magyar 
írók karácsonyi 
elbeszélései
Legnagyobb ünnepünk 
tiszta és soha ki nem al-
vó fényét sokféleképpen 
tükrözik vissza az embe-
ri sorsok, ahogyan e válo-
gatáskötet elbeszélései is, 
amelyek mindegyike ma-
gyar alkotók tollából szü-
letett. Többek között Déry 
Tibor, Domonkos László, 
Füst Milán, Gál Vilmos, 
Sütő András, Szilasi Lász-
ló és Szirmay Károly írásai-
val ünnepelhetjük a „szívet 
táró, csillagos időt”.

KÖNYVAJÁNLÓ

SZILÁGYI ANDREA

Becska Zsóka óvodapedagógusnak 
született. Az élet fordulatainak kö-
szönhetően dolgozott eladóként és 
könyvtárosként is, de visszatérve a 

gyermekekhez teljesedett ki az élete.

Mikor megkérdezik Zsókát, 
hogy miért lett óvónő, mindig 
azt feleli, hogy a nagymamája 
terelte erre a pályára. – Nem 
voltam soha szorgalmas di-
ák, de a soproni óvónőképző-
ben annyira jól éreztem ma-
gam, hogy úgy gondoltam, 
hazaértem. Csakúgy szívtam 
magamba a tudást, nagyon jó 
szakmai közegbe csöppentem 
– kezdte. – Ko-
vács Sándor, a 
híres karnagy 
volt a csoportve-
zetőm. Ő min-
dig azt mond-
ta, hogy nem baj, hogy olyan 
mély tónusú a hangom, csak 
az a fontos, hogy énekeljek.

Zsóka hosszú pályája so-
rán nem mindig volt óvónő, 
de aztán visszakanyarodott 
hivatásához. A mesehallgatá-
si transzról először Boldizsár 
Ildikótól, a Metamorphoses 
meseterápiás módszer meg-
alkotójától hallott. – Egyszer 
egy gyógypedagógus mond-
ta, hogy terápiás a hangom 
– mesélte. – Hosszú utam so-
rán rengeteget igyekeztem ta-
nulni, mert mindig éreztem, 
hogy a munkám által jobbá 

válnak a gyerekek. S ha ezt si-
kerül igazi, szívből jövő szere-
tettel végezni, azt hívom én lé-
leksimogatásnak. Ez az egész 
szakmám lényege. 

Józsa Évától kapta bábpe-
dagógiai tudását, s útravaló-
ul, hogy „szépen, jó úton jár-
va” érdemes élni. Megtanulta 
Bajzáth Mária mesepedagó-
gustól, hogy „a népmese a pe-

dagógia táltos-
paripája”, hiszen 
a népmesék-
nek átütő erejük 
van. – Hihetet-
len a különbség 

a mesehallgató és a mesét 
nem hallgató gyerekek képes-
ségei között. A szakirodalom 
szerint 2 év eltérés is lehet ér-
telmi és nyelvi fejlettségben.

Zsóka arra jött rá, hogy a fi-
atal családok már nem isme-
rik ezeket a „tudományokat”, 
és a legjobb az, ha a felnőtte-
ket is bevonják a mesehallga-
tás örömébe, ezért kezdetben 
mesés családi foglalkozáso-
kat tartottak az óvodában. 
A katarzis élménye nem ma-
radt el, így megalakult a Gyön-
gyenjáró élőszavas mesemű-
hely tavaly szeptemberben. 

A hat szakemberből (óvoda-, 
gyógy-, bábpedagógus és óvo-
dapszichológus) álló csoport 
állítja össze az ünnepkörök-
höz és alkalmakhoz igazodó 
mesés és bábos előadásokat, 
amelyeket rendszeresen be-
mutatnak. – Hamarosan szak-
mai utam végéhez érek, de ez a 
másfél év, amennyire intenzív 
volt, annyira repítő is egyben 
– folytatta Zsóka. – Tanulunk 

egymástól, ettől válik gyönyö-
rűvé ez a folyamat. Úgy lát-
juk, hogy a családok részéről 
is igény van az efféle mesés 
programokra. Nyugdíjba vo-
nulásom után is szeretnék 

aktív maradni a Gyöngyenjá-
rók csoportjában. 

Zsóka elmondása szerint 
a léleksimogatás oda-vissza 
működik: a mesék a mesélőt 
is jobb emberré teszik…

Becska Zsóka:  Léleksimogatás szívből jövő szeretettel

Mesékkel egy jobb világért

BECSKA ZSÓKA  1979-ben végzett a soproni óvónőképzőben, utá-
na bábpedagógus – művészeti oktató és mesterfokozatú óvoda-
pedagógus végzettséget is szerzett a Soproni Egyetemen. Tíz éve 
erősíti a Bánfalvi Óvoda csapatát.

– Hihetetlen különbség van a mesehallgató és a mesét nem hallgató gyerekek képességei 
között – mondta Becska Zsóka.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

MADARÁSZ RÉKA

Első helyezett lett a 
World Skills magyar-
országi válogatóján 
Eszlinger Mátyás, így 
a Roth Gyula erdésze-
ti technikum tanulója 
képviselheti hazánkat a 
világbajnokságon épü-
letasztalos szakmában.

Eszlinger Mátyás már tavaly 
részt vett a WorldSkills junio-
ron, és mivel azt megnyerte, 
jó eséllyel indult az idősebb 
korosztályban is. A megmé-
rettetés több körből állt, a fiú 
az előválogatón aratott győze-
lem után, az öt legjobb között 
került be a döntőbe.

– Az elődöntőn egy épület-
asztalos keret elkészítése volt 
a feladatunk, melyhez kizáró-
lag kézi szerszámokat hasz-
nálhattunk, és az eredmény 
tizedmillimétereken múlott 
– mesélte. – A döntőn már ko-
molyabb eszközöket, kézi kis-
gépeket is igénybe vehettünk a 
bútorasztalos feladathoz: egy 
kisszekrényt kellett összeállí-
tanunk lábszerkezettel, intar-
ziával és fiókokkal. Versenyt 

futottunk az idővel, hiszen két 
nap alatt mindössze 13 óra (el-
ső nap hét, második nap 6 óra) 
állt a rendelkezésünkre.

A döntő után Matyi két he-
tet Budapesten töltött a felké-
szülési központban. Egy hé-
tig bútorasztalos, egy hétig 
pedig épületasztalos munká-
kon dolgoztak, és ez alapján 
döntöttek úgy a szakembe-
rek, hogy épületasztalos szak-
mában indul a világbajnoksá-
gon. A fiú most 13.-as, éppen a 
technikusvizsgájára készül. 

Már fel is vették a Soproni 
Egyetem faipari mérnök sza-
kára, de egy évet halasztott, és 
szeptemberben kezdi meg fel-
sőfokú tanulmányait. 

– Édesapám asztalos, a bá-
tyám pedig szintén a Roth-
ban végzett, és annak ide-
jén ugyancsak indult a 
WorldSkillsen – folytatta. 
– Bakonyszentlászlón élünk, 
a diploma után szeretnék oda 
visszaköltözni, és asztalos-
ipari vállalkozást indítani a 
testvéremmel.

Eszlinger Mátyás:  Versenyt futottunk az idővel

Irány a világbajnokság!

Eszlinger Mátyás tavaly nyert a WorldSkills junioron, idén jó 
eséllyel indult az idősebb korosztályban is.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Továbbra is várjuk az iskolák rendezvényeiről, ifjú tehetségeiről szóló 
értesítéseket a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre!

„Tanulunk egymástól, 
ettől válik gyönyörűvé 
ez a folyamat.”

BECSKA ZSÓKA

2023. december 1-24. � Várkerület, Fő tér

PROGRAMAJÁNLÓ

A programokon való részvétel INGYENES!
SOPRONI 
ADVENT

Sopron Megyei Jogú Város hivatalos programja.

Áldott karácsonyi ünnepeket kívánunk!

DECEMBER 23., szombat

Kuzsner Péter adventi koncertje
Nagyboldogasszony - Bencés templom

Concentio kamarakórus: „Érted is ég a gyertyaláng!”
Nagyboldogasszony - Bencés templom

IV. adventi gyertyagyújtás
Ünnepi gondolatokat mond Dr. Farkas Ciprián
polgármester és Pelikán András evangélikus lelkész, 
Filotás Julianna református lelkipásztor, valamint 
Szabó Bertalan OP, a soproni domonkos rendház elöljárója.
Közreműködnek Sopron Város Fúvószenekarának tagjai. 
Fő tér

16:00

17:00

18:00
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„Cipőt a cipőboltból”
Elég furcsa cím, ha az ember már tudja, hogy itt valami egész-
ség-/betegségkérdésről lesz szó. Csakhogy elég furcsa világot 
élünk egy ideje... Kezd az egészség-/betegségtéma olyan len-
ni, mint „régen” a foci. Ahhoz is mindenki ért(ett), de jó soká-
ig mégis elmaradtak a gólok. 

Persze fontos kérdés, hogy kijutunk/nem jutunk, és szuper, 
hogy most „csont nélkül” kijutottunk, de közben évtizedek tel-
tek el. Ha az egészsége védelmében évtizedeket veszít, ha tar-
tósan rossz úton jár, vagy bolyong az információözön dzsunge-
lében, akkor abba belerokkan vagy akár belehal. 

Mindenféle – sokszor megtévesztő – gyógyszerreklám vé-
gén elhadarják, hogy „kérdezze kezelőorvosát, gyógyszeré-
szét!”. Könyörgöm, ne csak akkor! Persze az sem mindegy, hogy 
jó burkolót választ vagy olyat, akinek csak „papírja van”. Cipőt 
a cipőboltból! Egészségügyi információt az egészségügyisek-
től! A suszter maradjon a kaptafánál! Ja, és (a suszter is) igye-
kezzen képezni is magát!
Dr. Tschürtz Nándor

EGÉSZSÉGSAROK

Nyerjen könyvet a rejtvénnyel! 
A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket december 27-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, 
Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet 
a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). December 6-i rejtvényünk megfejtése: 
„Eljöttél idén is, ahogy megígérted”. Szerencsés megfejtőnk: Jakab Tímea, Sopron, IV. László király utca.

 KERESZT-
REJTVÉNY

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
December 20-tól december 26-ig. FONTOS VÁLTOZÁS! AZ 
ÜGYELETI IDŐ ESTE 8 ÓRÁTÓL AZNAP ESTE FÉL 11-IG TART, 
DECEMBER 25-ÉN ÉS 26-ÁN REGGEL 8 ÓRÁTÓL ESTE FÉL 11-
IG LESZ ÜGYELET.

December 20.,  
szerda

Patikaplus gyógyszertár  
Határdomb utca 2., Alphapark

99/505–220

December 21., 
csütörtök

Patikaplus gyógyszertár  
Selmeci utca 15–17., Interspar

99/505–472

December 22.,  
péntek

Arany Kígyó gyógyszertár  
Magyar utca 6.

99/311–732

December 23.,  
szombat

BENU Állomás gyógyszertár 
Mátyás király utca 23.

99/312–437

December 24., 
vasárnap

Erzsébet gyógyszertár  
Győri utca 15.

99/311–254

December 25.,  
hétfő

Ezüst Kehely gyógyszertár  
Kodály tér 12.

99/505–249

December 26.,  
kedd

Hajnal gyógyszertár  
Malompatak utca 10.

99/506–544

Büszke a szüleire
SOPRONI CSALÁDTÖRTÉNETEK  – dr. Baranyai Ilona

PLUZSIK TAMÁS

„ Sopron, te  lelkünk éltető láng! Hű őr az ősi végeken” 
– hangzanak Sarkady Sándor sorai a város himnuszá
ban. Vallják ezt azok, akik már nemzedékek óta itt 
élnek, és azok is, akik elszakadtak Soprontól.

Dr. Baranyai Ilona az általános 
iskolai tanulmányait Újkéren 
végezte, majd a soproni Mar-
tos Flóra Egészségügyi Szak-
középiskolában érettségizett 
1976-ban. A középiskolás évek 
meghatározóak voltak a hiva-
tásválasztásban is. Az érett-
ségit követően azonnal fölvet-
ték a Pécsi Orvostudományi 
Egyetem általános orvosi ka-
rára, ahol 1982-ben szerzett 
diplomát, melyet követő-
en a soproni kórház sze-
mészeti osztályán kezdte 
meg gyógyító tevékenysé-
gét. Tagja a Magyar Műlencse 
Implantációs és Refraktív Se-
bészeti Társaságnak, valamint 
a Magyar Szemorvostársaság-
nak. Rendszeresen tart előadá-
sokat a vakok és gyengénlátók 
intézetében, évtizedekig vezet-
te a diabétesz szemészeti lézer 
szakrendelést. A soproni kórház 
volt az első munkahelye, mely-
hez nyugdíjba vonulását köve-
tően sem lett hűtlen, jelenleg 
heti egy alkalommal szakren-
delésen látja el a betegeket.

– Családom a Vas várme-
gye határán lévő, tekintélyes 
történelmi múlttal rendelke-
ző községből, Újkérről szárma-
zik – kezdte dr. Baranyai Ilona. 
– Baranyai Ferenc nagyapámat 
1942-ben behívták katonának, 
a keleti hadszíntérre vezényel-

ték az alakulatát, ahol olyan sú-
lyosan megsebesült, hogy bár 
hazakerült, de rövid időn be-
lül meghalt. A tragédiát to-
vább fokozta, hogy édesapám 
egyik nővére Budapest bom-
bázásakor lelte a halálát, Fe-
renc bátyja pedig a Don-ka-
nyarban esett el, az ő neve 
is ott szerepel a hősi halot-
tak között az újkéri templom 
márványtábláján. Ilona nagy-
néném Budapesten egy diplo-
mata családnál volt nevelőnő, 
majd a háborút követően velük 
együtt emigrált Olaszországba. 
Bár hazatérni nem tudott, sokat 
segített bennünket pénzzel, 
majd úgynevezett IKKA csoma-
gokkal, amire nagy szükségünk 
is volt, hisz idő közben a csalá-
di házunk is leégett. 

– A nagymama a háború 
után kettesben maradt az 
édesapámmal, akit nagy 
szegénységben nevelt fel 
– folytatta Baranyai Ilona fő-
orvosnő. – Később én is sokat 
voltam ebben a kis egyszerű, 
zsuppos házban, melynek az 
udvarán egy hatalmas szeder-

fa állt. Édesapám volt a falu 
mindenese, ha valamit javíta-
ni kellett, akkor rendszerint őt 
hívták, emellett Tengölics Pis-
ta bácsinak, a híres kocsma tu-
lajdonosának volt a jobb keze. 
Télen még jeget vágni is elmen-
tek, telerakták vele a pincét, 
hisz hűtőszekrény nem volt. 
Édesanyám családja is tősgyö-
keres újkéri, Morgos Ferenc 
nagyapám tojáskereskedés-

sel foglalkozott, amíg lehetett, 
szekérrel vitte ezerszám Bécsbe 
a friss tojást. Édesanyám öcs-
cse a papi hivatást választotta, 
mind a mai napig aktív, püspö-
ki tanácsos a Győri Egyházme-
gyében, Gyarmat község plé-
bánosa. Szüleim 1955-ben 
házasodtak össze, egész 
életükben rendkívül szor-
galmas, istenhívő emberek 
voltak, büszke vagyok rájuk. 

A soproni kórház volt dr. Baranyai Ilona első munkahelye. 
Még most, nyugdíjba vonulása után is hetente rendel. 

CSALÁDI HÁTTÉR:  1958-ban született Sopronban. Szülei a mezőgazdaságban dolgoztak Újkéren. 
Férje, néhai Németh Ottó a Deák Téri Általános Iskola pedagógusaként, valamint kiváló borász-
ként, az Ottó pince alapítójaként is letette névjegyét. Dóra lányuk a Handler Nándor-technikum né-
met–francia szakos tanára, Ottó fiuk szőlész–borász diplomát szerzett, az édesapja által elindított 
borászati vállalkozás folytatója, Györgyi pedig a Széchenyi-egyetem egészségturizmus–szerve-
zés szakán diplomázott, az édesapja által megálmodott Ottó Pince Borozót és Panziót működteti.
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KÓCZÁN 
BÁLINT

A Soproni 
Petőfi Szín-
ház mű-

vészeinek zenekara 
koncertezik a teátrum 
színpadán december 
29-én. A két felvoná-
sos előadáson hall-
hatók lesznek saját 
szerzemények és az 
elmúlt évadok legna-
gyobb sikerei. 

– Régóta dédelgetett álom volt 
egy önálló koncert megvalósí-
tása. A zenekar fő irányvonala 
a saját dalok, amelyek versek-
hez készültek. Emellett sok 
kedves zeneszám nőtt a szí-
vünkhöz a különböző szín-
házi előadásokból, amelyeket 
már nem játszunk, de ezek a 
dalok ismét felcsendülhetnek 
általunk – mesélték a Soproni 
Petőfi Színház zenekarának 
tagjai december 29-ei fellépé-
sük kapcsán. 

A Simon Andrea, Kiss No-
ró, Papp Attila, Szabó Laci al-
kotta Petőfi Band egy különle-
ges helyszínen, a színházban 
adja első önálló koncertjét 
ebben a felállásban. A szin-
te egyedülálló esten közre-
működik még Vida Mihály 
és Lakatos Levente, valamint 
meghívott vendég lesz Sár-
dy Barbara, Kónyai Flórián és 
Molnár Tomy, akik nagy mes-
terei saját hangszereiknek. 

– Egy baráti zenekar a mi-
énk. Gyakorlatilag minden 
nap találkozunk, dolgozunk. 
Valakivel gyerekkorunk óta 
ismerjük egymást – mondták 
a Petőfi Band tagjai. Az elmúlt 
két évben a Petőfi 200 jubileu-
mi évre készülve már meglévő 
baráti, színházi, munkatársi, 
zenész kapcsolatokból alakult 
ki a csapat. Ezalatt fixálódott, 
bővült a repertoár, ami pár 
nyilvános fellépést követő-
en már egy méltó, különleges 
helyszínre kívánkozott.

– Művészeti szempontból 
hiánypótló. Különösen úgy, 
hogy ritka az ilyen koncert, 
ahol egy időben két különböző 
műsort is kap a közönség sok-
sok meglepetéssel. A koncert 

két felvonásból áll szünettel, 
akár egy színházi előadás, 
mégis csak zenékre épül – tet-
ték hozzá a zenészek.

A műsor első részében sa-
ját szerzeményeiket, versek-
hez írt dalaikat adják elő, a 
másodikban pedig a Soproni 
Petőfi Színház korábbi éva-
daiból válogatnak, és nép-
szerű zenés darabok részle-
tei hallhatók. Felhangzanak 
így például ismerős dalla-
mok a Padlásból, az Aidából, 

a Mesés musicalekből vagy 
éppen a Bábjátékosból saját 
hangszereléssel.

– Volt egy ötletünk és ál-
munk. Most kaphatunk va-
lami visszajelzést, hogy jó-e, 
amit csinálunk, van-e rá ér-
deklődés – fejtették ki.

A Petőfi Band koncert-
je rengeteg erőfeszítéssel és 
munkával jár, így a tagok gőz-
erővel próbálnak, de a jövőben 
szeretnének több helyszínen 
is fellépni ebben a felállásban. 

Ritka alkalom,  hogy önálló produkciót ad a Petőfi Band

Koncert a színházban

– Baráti zenekar a miénk – mesélték a Petőfi Band tagjai, akik több koncertre is készülnek.
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NŐI SAROK  – stílus, divat, praktikák 

MADARÁSZ RÉKA

Idén sokkal színesebb az ünnepi trend, az alap
anyagok és a fazonok pedig letisztultabbak, mint 
az előző, bohémabb szezonban. Viszont – ahogy azt 
már megszokhattuk – egy kis csillogás mindig emeli 

a kivételes alkalmak fényét.

A színpaletta változatos: megtalálhatjuk 
rajta a világoskéket, az aranyat, a nude-ot, 
a cikláment, a sötétzöldet és az ilyenkor el-
maradhatatlan, csábos vöröset is.

– Az eleganciáé lett a főszerep, így 
nem jellemzőek a nagyon extrém, példá-
ul 3D-s alapanyagok – tudtuk meg Szilágyi 
Katalin divat- és stílustervezőtől. – A fa-
zonok is letisztultabbak, remek választás 
például egy lágy esésű, kombiné fazonú 
selyemruha. Hódítanak a földig érő, test-
hez simuló öltözetek is. A formás combo-
kat hasítékok villantják ki sejtelmesen, 
a puha alapanyagokon gyakoriak a finom 
redőzések, és kedvelt technika a pliszíro-
zás. A divatban nagyon erősen jelen van 
az aszimmetria: olykor a ruhának csak az 
egyik oldalán van ujja. Ha viszont már ujj-
ról van szó, az mindenképpen legyen nagy 
és bő. Vagyis a vagány fazonok kedvelői-
nek sem kell elcsüggedniük, mert dönt-
hetnek akár egy óriási ujjakkal rendelke-
ző ruhacsoda és egy sok-sok réteg tüllből 

megálmodott szoknyarész 
mellett is.

Ami pedig a frizura-
divatot illeti, nem kell 
aggódnunk, ha az ün-
nepek előtt már nem 
kapunk időpontot 
a fodrászhoz. 
R e n e s z á n -
szát éli a lob 
frizura, ami 
l é n y e g é b e n 
a bubi egy ki-
csit hosszabb 
v á l t o z a t a : 
vállig vagy 
nagyon pi-
civel a váll 
alá ér. Egyformán 
népszerű az egyenes, 
határozott vágású és 
a hullámos változa-
ta is. Ennek a fazonnak 

óriási előnye, hogy pont olyan 
hosszú, hogy a tincseket még 
össze lehet fogni, azonban 
kellően rövid ahhoz, hogy 
ne kelljen sok időt a fürdő-
szobában tölteni. Idén a le-
nőttnek tűnő haj sem visz-
szataszító, sőt. Sokan eleve 
úgy festetik a tincseiket, 

mintha jó néhány he-
te jártak volna utol-

jára fodrásznál. 
A festésben még 
mindig tarolnak 
az átmenetek, 
a különleges 
technikák közül 
a balayage hó-
dít. Ha pedig az 
ünnepek alatt 
szeretnénk vala-
mi újat, könnye-

dén belevarázsol-
hatunk a hajunkba egy-egy 
fonatot, strasszos haj-
díszt, de feldobhatjuk 
akár glitterszálakkal is.

Színek és csillogás az ünnepek alatt

BULI VAN!  – zenei ajánló

Copy Con Sopronban
December 22., péntek 21 óra, Búgócsiga  
Akusztik Garden 
Copy Con és a Reggae Express Sopronban, a Búgócsigában 
tartja az év utolsó koncertjét, és egy hatalmas reggae-bulit 
ígér. Copy Con magyar énekes, zeneszerző, szövegíró és elő-
adóművész. A magyarországi reggae, ragga és underground 
zenei élet egyik közismert előadóművésze. FOTÓ: MAGÓCSI ILDIKÓ

KONCERT A SZÍNHÁZBAN:  
December 29. 19 óra, Soproni Petőfi Színház
Petőfi Band: Simon Andrea, Kiss Noró, Papp Attila, Szabó Laci
Meghívott vendégek: Sárdy Barba, Kónyai Flórián, Molnár Tomy 
Közreműködik: Vida Mihály, Lakatos Levente

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Idén divatosak az 
aszimmetrikus ruhák is. 
FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Kitöltötte már a legújabbat?
SOPRONITEMA.HU/KVIZEK

NYERTEST SORSOLTUNK! A kvízes nyereményjáté-
kunkra érkezett megfejtések közül Vaskó Enikő ne-
vét sorsoltuk ki, így ő nyerte meg ajándékcsoma-
gunkat. Gratulálunk! Köszönjük minden kedves 
olvasónknak, aki pályázott! Játsszanak továbbra is 
kvízeinkkel! 
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